

သုးဂေ

သတင်းစာစောင်

www.knuhq.org

အတွဲ(၄)၊ အမှတ်စဉ်(၂)

၂၀၂၄ ခုနှစ်၊ ဧပြီလ

ခုန်အဲန်ယူဉ်-ကညိဒိကလွဉ်စာဖျိဉ်ကရ၊ ထံရွဉ်ကိဉ်သဲးဒီး ရိဉ်ဖျိဉ်ကမံးတံင်
 တၢ်ဟ့ဉ်တၢ်သ့ဉ်ညါဒီး တၢ်သ့ဉ်ထီဉ်ဆီလီၤတၢ်မၤကမံးတံင်
 KNU Policy TOT တၢ်မၤလိ



ကေအဲန်ယူ - ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး (ဗဟို)၊ နိုင်ငံရေးနှင့် စည်းရုံးရေးကော်မတီ၊
 ပညာပေးရေးနှင့် ဖွဲ့စည်းတည်ဆောက်ရေးလုပ်ငန်းကော်မတီမှ ထုတ်ဝေသည်။

တွင် ဦးနုမှ ဗိုလ်ချုပ်နေဝင်းသို့လည်းကောင်း၊ ၁၉၆၂ ခုနှစ်တွင် ဦးနုထံမှ ဗိုလ်ချုပ်နေဝင်း အာဏာသိမ်းရယူခြင်းသည်လည်းကောင်း၊ ၁၉၇၄ ခုနှစ်တွင် ဗိုလ်ချုပ်နေဝင်းမှ ဦးနေဝင်းသို့လည်းကောင်း၊ ၁၉၈၈ ခုနှစ်တွင် ဦးနေဝင်း၊ ဦးစိန်လွင်၊ ဒေါက်တာမောင်မောင် တို့ထံမှ ဗိုလ်ချုပ်စောမောင် အာဏာသိမ်းယူခြင်းသည်လည်းကောင်း၊ ၁၉၉၂ ခုနှစ်တွင် ဗိုလ်ချုပ်စောမောင်ထံမှ ဗိုလ်ချုပ်သန်းရွှေ ကထပ်မံအာဏာသိမ်းယူလိုက်ခြင်းသည်လည်းကောင်း၊ ၂၀၀၁ ခုနှစ်တွင် ဗိုလ်ချုပ်မှူးကြီးသန်းရွှေမှ ဗိုလ်ချုပ်ကြီးသိန်းစိန်သို့ အာဏာလွှဲအပ်ခြင်းသည်လည်းကောင်း၊ ၂၀၁၆ ခုနှစ်တွင် သမ္မတဦးသိန်းစိန်မှ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည် သို့အာဏာလွှဲအပ်ခြင်းသည်လည်းကောင်း၊ ၂၀၂၁ ခုနှစ် ဖေဖော်ဝါရီလ (၁) ရက်နေ့တွင် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ထံမှ ဗိုလ်ချုပ်မှူးကြီးမင်းအောင်လှိုင်က အာဏာသိမ်းယူလိုက်ခြင်းစသည့် ဖြစ်စဉ်တို့သည် "အုပ်ချုပ်သူများသာ ပြောင်းလဲသွားပြီး နိုင်ငံရေးစနစ်မပြောင်းလဲ" သည့်အတွက် "စစ်အာဏာရှင်စနစ်နှင့် အာဏာရှင်စနစ်များအောက်တွင် တဝဲလည်လည်အဖန်ဖန်အခါခါ ပြန်လည်ကျရောက်ခဲ့ကြရပြီး" အကြောက်တရားအောက်က ဆင်းရဲဒုက္ခမျိုးစုံကို ခံစားရပြီး သက်ရှင်နေထိုင်ခဲ့ကြရသည်မှာ ယနေ့ကာလအထိဖြစ်သည်။

ဆိုလိုသည်မှာ နိုင်ငံရေးစနစ်ပြောင်းလဲသွားခြင်းမရှိဘဲ အုပ်ချုပ်သူများသာ ပြောင်းလဲအုပ်ချုပ်သွားခြင်းသည် မြန်မာနိုင်ငံနှင့်ကိုက်ညီသော နိုင်ငံရေးစနစ်ကို ပြောင်းလဲရောက်ရှိသွားခြင်း မဟုတ်သည့်အတွက်ယနေ့ထိတိုင်အောင် အာဏာရှင်စနစ်အောက်တွင်သာ ဆက်လက်ကျဆင်းခံနေကြရသည်က သက်သေပြနေသည်။ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများလိုလားသည့် ငြိမ်းချမ်းစွာအတူတကွယှဉ်တွဲနေထိုင်လိုသည့် ဖက်ဒရယ်ပြည်ထောင်စုကြီးကို ပင်လုံစာချုပ်ဖြင့် ဝတ်ကဝတ်ပြု လက်မှတ်ရေးထိုးခဲ့သော်လည်း ၁၉၄၇ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေအရ တစ်ပြည်ထောင်စနစ်သို့ သွပ်သွင်းခြင်းခံရသည်။ ထိုတစ်ပြည်ထောင်စနစ်ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေသည်လည်း ဗိုလ်ချုပ်နေဝင်း အာဏာသိမ်းယူလိုက်သည့် ၁၉၆၂ ခုနှစ်တွင် ပျက်ပြယ်သွားခဲ့ရပြီး ၁၉၇၄ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေဖြင့် ရေးဆွဲပြဌာန်း

လိုက်ပြီး တပါတီအာဏာရှင် နှင့် စစ်အာဏာရှင်စနစ်ဆီသို့ လုံးလုံးကျရောက်သွားခဲ့ပြန်သည်။ တဖန်ထိုတပါတီအာဏာရှင်စနစ် နှင့် စစ်အာဏာရှင်စနစ်သည်လည်း ၈၈၈၈ လေးလုံးအထွေထွေသပိတ်ဆန္ဒပြပွဲကို ဗိုလ်ချုပ်ကြီးစောမောင် အာဏာသိမ်းယူလိုက်သည့် ၁၉၈၈ ခုနှစ် စက်တင်ဘာလ (၁၈) ရက်နေ့တွင် ထပ်မံပျက်ပြယ်သွားခဲ့ရပြီး နိုင်ငံကိုငြိမ်ဝပ်ပိပြားအောင် ကိုင်တွယ်လုပ်ဆောင်သည့် စစ်အာဏာရှင်စနစ်ဖြင့် ပီပီပြင်ပြင် အုပ်ချုပ်သည့် တပ်မတော်အစိုးရလက်အောက်သို့ ရောက်ရှိသွားခဲ့ပြန်သည်။ တပ်မတော်အစိုးရမှလည်း အမျိုးသားညီလာခံဆိုသည့် အမည်ခံ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေရေးဆွဲခဲ့ပြီး ပြည်သူလူထုများ အတိဒုက္ခရောက်နေသည့် ၂၀၀၈ ခုနှစ် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေအောက် ပြည်သူများတို့သည် လွပ်လပ်မှုအနစ်သာရကင်းမဲ့လျက် ဒုက္ခဆင်းရဲခြင်းမျိုးစုံခံစားရကာ အကြောက်တရားအောက်မှ ဆက်လက်သက်ရှင်နေထိုင်ခဲ့ကြရပြန်သည်။

နိုင်ငံ၏ ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေ တခုပြီးတခု ပြောင်းလဲသွားသော်လည်း စနစ်ပြောင်းလဲခြင်းမဟုတ်ဘဲ အုပ်ချုပ်သူများသာပြောင်းလဲအုပ်ချုပ်လာခဲ့သော ဖြစ်စဉ်များကို တွေ့ မြင်သုံးသပ်ခြင်းဖြင့် လက်ရှိတော်လှန်တိုက်ပွဲဝင်နေသူများအနေဖြင့် ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေအောက်၊ စစ်အာဏာရှင်စနစ်နှင့် မည်သည့်အာဏာရှင်အောက်သို့ နောက်ကြောင်းပြန်လည်ရောက်ရှိသွားစေမည့် နိုင်ငံရေးချဉ်းကပ်မှုနည်းနာကို မသုံးဘဲ စစ်အာဏာရှင်စနစ်နှင့် မည်သည့်အာဏာရှင်စနစ်မဆို ချုပ်ငြိမ်းသွားပြီး မြန်မာနိုင်ငံနှင့်ကိုက်ညီသည့် နိုင်ငံရေးစနစ်သို့ ပြောင်းလဲရရှိရေးသည် တော်လှန်တိုက်ပွဲဝင်နေသူများအားလုံးတို့မှ Regime Change မဟုတ်သည့် System Change ဖြစ်ရေး နှင့် ရရှိရေးအတွက် ကျွန်ုပ်တို့အားလုံးအတူတကွ စည်းစည်းလုံးလုံး ညီညီညွတ်ညွတ် ပါဝင်တိုက်ပွဲဝင်သွားကြရန် ဆန္ဒပြုတိုက်တွန်းနှိုးဆော်လိုပါကြောင်း.....



ပိုင်ဆိုင်မှု သို့မဟုတ် ပိုင်ဆိုင်သည့်အရာ

ကျွန်တော် Property Regime နဲ့ပတ်သက်ပြီး ဆောင်းပါးတွေ စာအုပ်တွေ ဖတ်ပြီးတော့ ကော်သူးလေတည်ဆောက်ရေးနဲ့ဆိုင်တဲ့ အတွေးတချို့ဆက်စပ်စဉ်းစားမိလာတာနဲ့ ဤဆောင်းပါးကိုရေးဖို့ အကြောင်းဖန်လာသည်။ Property ဆိုတာကတော့ မြန်မာဘာသာဖြင့် ပိုင်ဆိုင်မှု (သို့) ပိုင်ဆိုင်သည့်အရာဟူ၍ အတိုချုပ်လေး ဘာသာပြန်ရမည်ဟု ယူဆသည်။ ပိုင်ဆိုင်မှုနှင့်ပတ်သက်လာရင် များသောအားဖြင့် ဥပဒေနယ်ပယ်မှာ ပိုပြီးပြောဆိုကြတာများသည်။ ဘာဖြစ်လဲဆိုတော့ ပတ်ဝန်းကျင်မှာ ပြန်ကြည့်လိုက်မယ်ဆိုရင် ပစ္စည်းတစ်ခု (သို့) ထိတွေ့ကိုင်တွယ်လို့ရတဲ့ အရာတခုကို ဘယ်သူပိုင်လဲ ဘယ်သူကမပိုင်ဘူးလဲနဲ့ ပတ်သက်ပြီး အမှုမဲ့အမှတ်မဲ့ပဲ ရှုမြင်ကြတယ်။ မိမိဝယ်ထားတဲ့ပစ္စည်းတခုက မိမိ၏ပိုင်ဆိုင်မှုဖြစ်သည်။ မိမိကို တစ်တစ်ကပေးထားတဲ့ ပစ္စည်းဆိုရင် မိမိပိုင်ဆိုင်သည်ဆိုပြီးဒီလိုပဲ အကြမ်းအားဖြင့် တွေးထားမှတ်ယူထားကြတယ်မဟုတ်လား။

တကယ်တမ်းပိုင်ဆိုင်မှုနဲ့ပတ်သက်ပြီးပြဿနာတက်ရင် အငြင်းပွားမှုတွေ ရှိလာရင် တရားရုံးရှိရင် တရားရုံးကို သွားတယ်။ မရှိရင် ရပ်ရွာလူကြီးနဲ့ပဲ ဖြေရှင်းကြလေ့ရှိသည်။ အဲ့တာကြောင့်ပဲ အစိုးရက ပိုင်ဆိုင်မှုနဲ့ပတ်သက်ပြီး ပိုပြီးခိုင်လုံမှုရှိအောင် စာရွက်စာတမ်းတွေနဲ့ သတ်မှတ်ပြီးအသုံးပြုကြတယ်။

ဥပဒေရှုထောင့်ကကြည့်ရင်တော့ သက်ဝင်နေတဲ့ အာဏာသုံးရပ်ဖြစ်တဲ့ အုပ်ချုပ်ရေး၊ ဥပဒေပြုရေး နှင့် တရားစီရင်ရေး စတဲ့ဖြစ်တည်ပြီးသား ခိုင်မာပြီးသားဖြစ်တဲ့ နိုင်ငံတနိုင်ငံထဲက အာဏာသုံးရပ်ရဲ့ ယန္တရားထဲက ရှုထောင့်နဲ့ရှုမြင်တယ်။ ဥပမာကျွန်တော်သည် သေဆုံးခဲ့ပြီဖြစ်သော အဖွားထံမှ အမွေရရှိထားသော မြေကွက်တကွက်ကို ပိုင်ဆိုင်သည်ဟု ဆိုသော်ငြားလည်း နိုင်ငံတော်က အသိအမှတ်ပြုထားသည့် မည်သည့်စာရွက်စာတမ်းမျှ မရှိနေသောကြောင့် ကျွန်ုပ်၏မြေကွက်ပိုင်ဆိုင်မှုသည် မခိုင်လုံပါ။ ကျွန်ုပ်သည် မြေကွက်ကိုပိုင်ဆိုင်သည်ဟု မည်သို့ပင် ဆိုစေကာမူ ကျွန်ုပ်၏ပိုင်ဆိုင်မှုသည် နိုင်ငံတော်က ချမှတ်ထားသည့် ဥပဒေဘောင်အတွင်းမှ အခြေခံ၍ ကျွန်ုပ်မြေကွက်ကို ပိုင်ဆိုင်သည် (သို့) မပိုင်ဆိုင်သည်ကိုဆုံးဖြတ်သည်။ ဤအခြေအနေတွင် ပါဝင်ပတ်သက်သူများမှာ နိုင်ငံတော် (သို့) အစိုးရ၊ မြေကွက်၊ ဥပဒေ၊ ကျနော် နှင့် သေဆုံးခဲ့ပြီးဖြစ်သော အဖွားတို့ပင်ဖြစ်ကြသည်ဟု ဆိုနိုင်သည်။ အဖွားသည် ၎င်း၏မြေကွက်ကို မိရိုး

ဖလာအတိုင်း ၎င်း၏အဖိုးအဖွားလက်ထက်ကပင် ထိုမြေကွက်ပေါ်တွင် ထွန်ယက်စိုက်ပျိုးသည်။ ထိုအချိန်သည် မြန်မာနိုင်ငံသည် လွတ်လပ်ရေး ပင်မရခဲ့သေးပါ။ ယခုကျွန်ုပ်တို့မြင်တွေ့နေရသည့် နိုင်ငံတော် (သို့) အစိုးရ (သို့) အုပ်ချုပ်ရေးမှူးဆိုသည်မှာလည်း မရှိခဲ့သေးပါ။ ဥပဒေဆိုသည်မှာလည်း အင်္ဂလိပ်အစိုးရတို့ချမှတ်ထားသော မြို့ပေါ်အချို့တွင်သာရှိသည်။ ကျွန်တော်ဘိုးဘေးတို့သည် အစိုးရမရှိ၊ ဥပဒေမရှိ၊ စာရွက်စာတမ်းမရှိခင် ၁၉၄၈ မြန်မာနိုင်ငံလွတ်လပ်ရေးမတိုင်မီ အချိန်ကတည်းကပင် မျိုးဆက်အလိုက် ထိုမြေပေါ်တွင် မိရိုးဖလာအတိုင်း စိုက်ပျိုး၍ အသက်မွေးလာခဲ့သည်။ သူတို့တွင် ထိုမြေပေါ်၌ လုပ်ကိုင်ခွင့်ရှိသည်၊ နေထိုင်ခွင့်ရှိခဲ့သည်၊ အသုံးပြုခွင့်ရှိခဲ့သည်။ အကျဉ်းချုပ်ရလျှင် ထိုမြေကို ၁၉၇၀ ကျော်တွင် မြန်မာစစ်တပ်မှ တပ်ပိုင်မြေအဖြစ် သတ်မှတ်ခဲ့သည်။ ထိုမြေပေါ်တွင် ကျွန်တော်အဖိုးအဖွား လုပ်ကိုင်စားသောက်ခွင့်မရှိတော့ပါ။ မပိုင်ဆိုင်တော့ပါ။ နိုင်ငံတော်ဖြစ်တည်လာခြင်းသည် ကျွန်တော်အဖိုးအဖွား၏ဖြစ်တည်မှုအတွက် ဘဝစိန်ခေါ်မှုနှင့် ကျပ်တည်းမှုသာဖြစ်စေခဲ့သည်။

ပိုင်ဆိုင်မှုနဲ့ပတ်သက်ပြီး Political Ecology (နိုင်ငံရေးဂေဟဗေဒ) ရှုထောင့်မှကြည့်လျှင်ပို၍ လူ့အဖွဲ့အစည်းကို နားလည်စေမည့်မြင်ကွင်းမျိုးကို ပေးသည်ဟု ကျွန်တော်အနေနဲ့ လက်ခံသည်။ နိုင်ငံရေးဂေဟဗေဒသည် ပိုင်ဆိုင်မှုကို လူ့အဖွဲ့အစည်း (သို့) လူ နှင့် သဘာဝပတ်ဝန်းကျင်ကို အခြေပြု၍ မြင်သည်။ အထက်ပါ သာဓကနှင့်ပတ်သက်၍ ဥပဒေရှုထောင့်မှကြည့်လျှင် ကျွန်တော်အဖိုးအဖွားသည် နိုင်ငံတော်၏ ဥပဒေကို မလိုက်နာ၊ ဥပဒေအရ စာရွက်စာတမ်းမရှိ၊ ထို့ကြောင့် ၎င်းတို့၏မျိုးရိုးစဉ်ဆက်အလိုက် အသုံးပြုလာသော၊ အသုံးပြုခွင့်ရှိသော၊ မြေကို အသုံးပြုခွင့်မရှိတော့ပေ။ "ခွင့်" ဟူသောစကားလုံးကို သေသေချာချာ သတိပြုကြရန်လိုအပ်ပေသည်။ "ခွင့်" ဟူသည်မှာ အခွင့်အရေး (Right) ကိုရည်ညွှန်းသည်။ ၁၉၇၈ ခုနှစ်ထုတ် မတ်ခါမာစင် (MacPherson) ရဲ့ပိုင်ဆိုင်မှု (Property) ဆိုသည့်စာအုပ်မှာ လူ့အဖွဲ့အစည်းတွေရဲ့ ပိုင်ဆိုင်မှုနှင့်ပတ်သက်ပြီး အလုပ်လုပ်ပုံ၊ သတ်မှတ်ပုံ နှင့် "ပိုင်ဆိုင်မှု" ဆိုပြီးတော့ဖြစ်တည်လာပုံတွေကို သူကဝေဖန်ပိုင်းခြားပြထားတယ်။ သူ့အဆိုအရ ပိုင်ဆိုင်မှုသည် အခွင့်အရေး (Right) ဖြစ်သည်။ ထိုအခွင့်အရေးကို လူ့အဖွဲ့ အစည်းအသီးသီးကိုယ်တိုင်ကဖြစ်စေ၊ မိရိုးဖလာစံချိန်စံညွှန်းတွေကဖြစ်စေ၊ နိုင်ငံတော်ကဖြစ်စေ၊ ဥပဒေကဖြစ်စေ၊ ထိန်းသိမ်းခြင်း၊ အသိအမှတ်ပြုခြင်း နှင့် အသက်ဝင်အောင်လုပ်ဆောင်ခြင်းသည် ပိုင်ဆိုင်မှုနစ်နာ၏ အစိတ်အပိုင်းများဖြစ်သည်။ ၎င်းအဆိုကို ကြည့်ခြင်းအားဖြင့် ပိုင်ဆိုင်မှုယန္တရားကို နားလည်ရန်အရေးကြီးပေသည်။

"အခွင့်အရေး" ဆိုတဲ့စကားလုံးကို ထပ်ပြီးစဉ်းစားကြည့်ရအောင်။ ကျွန်ုပ်တို့မှာ အခွင့်အရေးရှိတယ် မရှိဘူးကဘာလို့လဲ။ အခွင့်အရေးတခုက ရှိတယ်ဆိုရင် ဘာကြောင့်လဲ။ အခွင့်အရေးတခုမရှိဘူးဆိုရင် ဘာကြောင့်လဲ။ ကျွန်ုပ်တို့မှာ အခွင့်အရေးရှိခြင်းမရှိခြင်းဆိုတာ ဘာနဲ့ သက်ဆိုင်လဲ။ ကျွန်ုပ်တို့တစ်ခုခုလုပ်တဲ့အခါမှာ ပြီးမြောက်အောင်လုပ်နိုင်ခြင်းဟာ ကျွန်ုပ်တို့မှာ လုပ်နိုင်စွမ်းရှိတယ်ဆိုတဲ့ အဆင့်ပဲရှိသေးတယ်။ ထိုလုပ်ဆောင်ချက်ကို လုပ်ဖို့ အခွင့်အရေးရှိမရှိက မသေချာဘူး။ တစ်တစ် (သို့) တစ်တရာက ဝင်ရောက်နှောက်ယှက်ခဲ့မယ်ဆိုရင် ကျွန်ုပ်တို့လုပ်ဆောင်တဲ့ ထိုတစ်တရာ လုပ်ဆောင်ချက်မှာ အနှောက်အယှက်ကြုံမယ် သို့မဟုတ် ပြီးမြောက်ခြင်းရှိမှာမဟုတ်တော့ပေ။ ထိုအခြေအနေမှာတော့ ကျွန်ုပ်တို့မှာ လုပ်နိုင်စွမ်းရှိတယ်ဆိုပေမယ့် လုပ်ဆောင်ဖို့ အခွင့်အရေး အပြည့်အဝမရှိခြင်း သို့မဟုတ် လုံးဝမရှိခြင်းနှင့် ကြုံတွေ့ခြင်းဖြစ်သည်။ ဝင်ရောက်နှောက်ယှက်ခြင်းမရှိသော အခြေအနေသည် အခွင့်အရေးရှိသည့်အခြေအနေဟုဆိုနိုင်ပြီး ဝင်ရောက်နှောက်ယှက်ခြင်းနဲ့ ကြုံနေရသည့်အခြေအနေသည် အခွင့်အရေးမရှိသည့် အခြေအနေဖြစ်သည်။

တဆက်တည်း ကျွန်တော်စဉ်းစားမိသည်မှာ လူ့အခွင့်အရေးနှင့် ဆက်စပ်ပြီးစဉ်းစားမိပြန်သည်။ ကျွန်ုပ်တို့ ကရင်လူမျိုးနည်းတူ မြန်မာနိုင်

ငံရှိအခြားသော လူမျိုးများလည်း လူ့အခွင့်အရေးမျိုးဖောက်ခြင်းခံကြရသည်။ လူ့အခွင့်အရေးသည် မွေးရာပါအခွင့်အရေးဖြစ်သည်ဟုဆိုလျှင် အဘယ်ကြောင့် ကမ္ဘာပေါ်ရှိ သန်းပေါင်းများစွာသော လူများသည် ၎င်းတို့၏ မွေးရာပါအခွင့်အရေးမရကြသနည်း။ အဘယ်ကြောင့် လူ့အခွင့်အရေးမျိုးဖောက်ခြင်း ခံရပါသနည်း။ ကရင်လူမျိုးတို့သည် လူဖြစ်သည့်အလျောက် လူဂုဏ်သိက္ခာနှင့်အညီ ရှင်သန်နိုင်စွမ်းရှိသည်။ မိမိတို့သည်မိမိတို့၏ဘာသာစကား၊ ယဉ်ကျေးမှု၊ အသိပညာ နှင့် အခြားသော လူမျိုးများနည်းတူ တိုးတက်ဖွံ့ဖြိုးနိုင်သည်။ သို့သော် အခွင့်အရေးမရှိပါ။ မိမိတို့သည် မိမိတို့ကိုယ်တိုင် ရှင်သန်ကြီးထွားရန် အခွင့်အရေးမရှိခြင်းမှာ မိမိတို့ကိုယ်တိုင် အစွမ်းအစမရှိ၍ မဟုတ်။ မိမိတို့၏ လူဂုဏ်သိက္ခာနှင့်အညီ ရှင်သန်နေထိုင်ခြင်း အခွင့်အရေးမရှိတော့လေအောင် ဝင်ရောက်နှောက်ယှက်ခံရသည်ဟု ဆိုရပေမည်။

ကိုယ်ပိုင်ပြဌာန်းခွင့်ရှုထောင့်မှ ကြည့်မည်ဆိုလျှင်လည်း မိမိတို့သည် မိမိတို့၏ ကိုယ်ပိုင်ပြဌာန်းနိုင်စွမ်းမရှိ၍ မဟုတ်။ မိမိတို့ကိုယ်ပိုင်ပြဌာန်းရန် ဟန့်တားနေခြင်း နောက်ယှက်နေခြင်းစသည့် လုပ်ဆောင်မှုများဖြင့် ကိုယ်ပိုင်ပြဌာန်းခြင်းဟူသော အခွင့်အရေးအောင် နိုင်ငံတော်တစ်ခုလုံး စစ်အစိုးရအဆက်ဆက်က ဖိနှိပ်အုပ်ချုပ်သည်။ ကျွန်ုပ်တို့ ကရင်လူမျိုးသည် ဖြစ်ပေါ်ပြောင်းလဲလာသော နိုင်ငံရေးရေစီးကြောင်းအရ မြန်မာနိုင်ငံဟူသည့် နယ်နိမိတ်ဧရိယာအဝန်းနှင့် နိုင်ငံတော်ဟူသော စစ်အစိုးရအဆက်ဆက်၏ အုပ်ချုပ်မှုအောက်တွင် နေထိုင်ကြရသည်။ နိုင်ငံတော်နိုင်ငံဖြစ်သောကြောင့် ထိုနယ်နိမိတ် အတွင်းတွင် နေထိုင်ကြသော လူအားလုံး၏ အခွင့်အရေးကို နိုင်ငံတော်ဟူသော စစ်အစိုးရက ဝင်ရောက်နှောက်ယှက်ထိန်းချုပ်သည်။ မတ်ခါမာစင် (MacPherson) ၏အဆိုအရ ပိုင်ဆိုင်မှုသည် အခွင့်အရေးဖြစ်ပြီး ထိုအခွင့်အရေးကို နိုင်ငံတော် နှင့် နိုင်ငံတော်က ပြဌာန်းထားသော ဥပဒေသော်လည်းကောင်း၊ လူမှုအသိုင်းအဝန်း၏စံချိန် စံညွှန်းများနှင့် အချင်းချင်းကသော်လည်းကောင်းအာမခံခြင်း၊ အတည်ပြုခြင်းနှင့်အ သက် ဝင်စေခြင်း များပြုလုပ်သည်။

ကျွန်ုပ်တို့ ကော်သူးလေ တည်ဆောက်ရေး နှင့် ဆက်စပ်စဉ်းစားရလျှင် ကျွန်ုပ် တို့၏ တော်လှန်ရေးသည် မိမိတို့၏အခွင့်အရေးကို မတရားဖိနှိပ်ယူဆောင်သွားသော နိုင်ငံတော်တစ်ခုလုံး စစ်အစိုးရကို ကျွန်ုပ်တို့၏ ကိုယ်ပိုင်ပြဌာန်းခွင့်ကို အကောင်အထည်ဖော်ရာ၌ ဝင်ရောက်စွက်ဖက်ခြင်း ဖိနှိပ်အုပ်ချုပ်ခြင်း ကင်းဝင်အောင်လုပ်ဆောင် ခြင်းဖြစ်သည်။ နိုင်ငံတော်သည် ကျွန်ုပ်တို့၏ အခွင့်အရေးကိုမပိုင်။ ဤနိုင်ငံတော်မပေါ်ပေါက်ခင်ကတည်းကပင် မိမိတို့ကရင်လူမျိုးတို့သည် ကိုယ်ပိုင်ပြဌာန်းခွင့်ကိုနည်း မျိုး စုံဖြင့် ကျင့်သုံးကြသည်။ ကျွန်ုပ်တို့သည် ကျွန်ုပ်တို့၏ အခွင့်အရေးကိုပိုင်သည်။ ကျွန်ုပ်တို့၏ အခွင့်အရေးသည် သူတပါး၏အကျိုးစီးပွားကိုမထိခိုက်။ ကျွန်ုပ်တို့၏ အခွင့်အရေး သည် ကိုယ်ပိုင်ပြဌာန်းခွင့်ဖြစ်သည်။ ကော်သူးလေတည်ဆောက်ခြင်းသည် ကျွန်ုပ်တို့၏အခွင့်အရေး ဖြစ်သည်။ ကိုယ်ပိုင်ပြဌာန်းခွင့်သည် မိမိတို့ကရင်လူမျိုး၏ ပိုင်ဆိုင်သည့် အရာဖြစ်သည်။ မိမိတို့၏ပိုင်ဆိုင်မှုကို မိမိကိုယ်တိုင်က အတည်ပြုရမည်။ အသိအမှတ် ပြုရမည်၊ အသက်ဝင်အောင်လုပ်ရမည်။ ဤသို့ဖြင့် ပိုင်ဆိုင်မှုနှင့်ပတ်သက်ပြီး ဆက်စဉ်း စားမိရာမှ မိမိတို့ကရင်လူမျိုးသည် မိမိတို့၏ ပိုင်ဆိုင်သည့်အရာကို သူတစ်ပါးမတရားယူဆောင်ခြင်းမှ ကင်းဝင်အောင် မိမိတို့ ကိုယ်တိုင်ရယူကြရမည်ဖြစ်ပြီး ဤတော်လှန်ရေး အတွက် စွမ်းစွမ်းတစ် ကြိုးစားကြပါစို့ဟု တိုက်တွန်းရင်း ဤဆောင်းပါးကို အ ဆုံးသတ် လိုက်သည်။





ခွန်အဲဉ်ယျှင်-ကညီဒီကလုာ်စာဖျိုင်ကရု
လီာ်ခါာ်သးဝဲလီာ်ခိာ်သ့ာ်
ကီာ်သူလုာ်
www.knuhq.org

ခွန်အဲဉ်ယျှင်-ကညီဒီကလုာ် စာဖျိုင်ကရု အလံာ်ဘိးဘာ်ရုလီာ် ဘာ်ထွဲဒီး
ကရုာ်ကရု လုာ် အလံာ်အိာ်လီအိာ်ကျိာ်စု လုာ် အိာ်ဝဲလုာ်ကညီကီာ်စဲာ်အပူာ်

လါဖုးတြုးအါရံာ်(၁၃)သီ, ၂၀၂၄ နံာ်

တါဂုာ်ဘာ်ထွဲဒီး ထံဂုးကီာ်ဂုးတဖာ် အတါဘာ်ယိာ်ဘာ်ဘိ ဒီးအတါအဲာ်ဒီး မလီမာ်ကွံာ် ကရုာ်ကရု တဖာ် လုာ် အလံာ်အိာ်လီအိာ်ကျိာ်စု ဒီးကဲာ်စံာ်နိာ် တါတုးကျိာ်တဖာ်အလီာ် လုာ်အိာ်ဝဲ လုာ်ကညီကီာ်စဲာ် ထံဆါကီာ်ဆါ တဖာ် အဂုာ်နုာ် ခွန်အဲဉ်ယျှင်-ကညီဒီကလုာ်စာဖျိုင်ကရု ထုးထိာ်ရုလီာ်ဝဲ အတါဟံးသးဒီး လံာ်ဘိးဘာ်ရုလီာ် ဒ်လုာ်လံာ် အသိးနုာ်လီာ်.

- (၁) ကဲာ်စံာ်နိာ် တါတုးကျိာ်တဖာ် အတါမ ဒီးကရုာ်ကရု လုာ် အလံာ်အိာ်လီအိာ် ကျိာ်စုတဖာ်နုာ် မုာ်တါဂုာ် လုာ် အဟဲလီစာဝဲဒ်လုာ်သနု အအါအသိဒီးတါအိာ်ကဘျးအိာ်ကဘျာ်အတါမတဖာ်လုာ်ကီာ်ပယီအပဒိာ်ပပုာ် တစါဘာ်တစါ အတါအိာ်ကဘျးအိာ်ကဘျာ်, ဒီး တါဟံးနုာ်မုာ် ဟံးနုာ်ဒါ ဒီး တါတုာ်မုာ်တုာ်ဒါ တအိာ်, ဒီးသဲစး တါဒိာ်စိတအိာ်ဘာ်အယိနုာ်လီာ်.
- (၂) ကရုာ်ကရုတဖာ် လုာ် အလံာ်အိာ်လီအိာ် ကျိာ်စု လုာ်တဖိးမံဒီး သဲစး တါသိာ်တါသီတဖာ်နုာ် မုာ်လုာ် ပယီ သုးကီာ်ကးတဖာ် ဒီးနုာ်ဘာ်ဝဲ တါဘာ်ဘျးဘာ်ဖျိုင် လီလီအယိ ဟ့ာ်ဂံာ်ဆိာ်ထွဲ ဒီး ဒီတဖာ်ယာ်ဝဲ ဒီး ဖိာ်ဝဲပျံး လုာ်တါလီာ်ခံ, ဒီးကဲထိာ်စုာ်ကိးဝဲ ပုးဂုာ်ဝီ အတါဂုာ်ကီ အကလုာ်ကလုာ် လုာ် ကမုာ်ထံဖိကီာ်ဖိ လုာ်အိာ်ဝဲလုာ် ကညီကီာ်စဲာ်တဖာ် ယုာ်ဒီး ပုးလုာ်ဘာ်ထွဲဘာ်ပးဒီး တါတုးကျိာ်တဖာ် အတါဖဲတါမ တဖာ်အံ, ဒီး ကဲထိာ် စုာ်ကိးဝဲ တါတဂါတကျုး လုာ်လီာ်ကဝီခိာ်ယုာ်ထံကီာ်တဖာ်အဂီာ် ဒီး တါဘာ်ယိာ် ဘာ်ဘိ လုာ်ဟိာ်ခိာ် ထံကီာ် တဖာ်အဂီာ်ကျိာ်စုအတါဘိာ်ဘိဒီးမုာ်ကျိာ်ဝဲကွံာ်တါတဂါတကျုးနုာ်လီာ်.
- (၃) ခွန်အဲဉ်ယျှင် ထီဒါဝဲ ကဲာ်စံာ်နိာ် တါတုးကျိာ်တဖာ် အတါဖဲတါမ လုာ်တဖိးမံဒီး သဲစး တါသိာ်တါသီ တဖာ် ဒီးကရုာ်ကရုလုာ်အလံာ်အိာ်လီအိာ်ကျိာ်စုအတါဖဲတါမတဖာ်တဲာ်တဲာ်ဖျုဖျုဒီးကဒုးလီပျိာ်ကွံာ်ဝဲနုာ်လီာ်.
- (၄) အယိ, ခွန်အဲဉ်ယျှင် ကဖိာ်လိာ်စု ဒီးမလုာ်ကိးတါဒီး လီာ်ကဝီခိာ်ယုာ်ထံကီာ်တဖာ် ဒီးဟိာ်ခိာ်ဘိမုာ် တါကရု ကရိတဖာ်လုာ်ကမပျိမကဆိကွံာ်ဝဲကဲာ်စံာ်နိာ် တါတုးကျိာ်တဖာ်အတါဖဲတါမလုာ်တဖိးမံဒီးသဲစးတါသိာ် တါသီတဖာ်ဒီးကရုာ်ကရုလုာ်အလံာ်အိာ်လီအိာ်ကျိာ်စုအတါဖဲတါမတဖာ်အဂုာ်နုာ်တါဘိးဘာ်ရုလီာ်အါ နုာ်လီာ်.

ဟဲဆုာ်တါကမံးတံာ်
ခွန်အဲဉ်ယျှင်-ကညီဒီကလုာ်စာဖျိုင်ကရု
လီာ်ခါာ်သး

လုာ် တါဆဲးကျိးအဂီာ်-
- စီနုာ်ဒါ (+66 98 687 9384)
- နီာ်ဖိးယုာ် (+66 80 228 0996)
- E-mail: ner.dhu.da.ndd@gmail.com



ခွန်အဲဉ်ယုာ်-ကညီဒီကလုာ်စာဖှိာ်ကရၢ
 လီာ်ခါာ်သး
 ကီာ်သူလုာ်
 www.knuhq.org

**ခွန်အဲဉ်ယုာ်-ကညီဒီကလုာ်စာဖှိာ်ကရၢ တၢ်ပာ်သးအလံာ်ဘိးဘၣ်ရၢလီာ် ဘၣ်ထွဲဒီး
 သးကီာ်ကးထုးထီာ်ဝဲဒၣ် “ထံဖိကီာ်ဖိတၢ်ဘၣ်မၤသးသဲစး”**

၂၀၂၄ နံာ် လါဖျၢတြုၤအါရံၤ (၁၉)သီ

၁. ဖဲ ၂၀၁၀နံာ် နအဖ သးကီာ်ကး ပာ်လီာ်ဝဲဒၣ် သဲစး ၂၇/၂၀၁၀ “ထံဖိကီာ်ဖိ တၢ်ဘၣ်မၤသး သဲစး” ဒီး “သးပာ်ကီာ် သဲစး” သ့တဖၣ်အံၤ ဖဲ ၂၀၂၄နံာ် လါဖျၢတြုၤအါရံၤ (၁၀)သီ ဒီး လါဖျၢတြုၤအါရံၤ (၁၃)သီအနံၤ ထုးထီာ်ဝဲဒၣ် လံာ် တၢ်ကလုာ် နီာ်ဂံၢ် ၂၇/၂၀၂၄ ဒီး ၃၂/၂၀၂၄ သ့တဖၣ် ဒ်အမ့ၢ် သဲစးစိကမိၤ ဂၢ်ကျၢၤဝဲ အမ့ၢ်နံၤ အသိးန့ၢ်လီာ် တကတီာ်ဃီ ဖဲလါဖျၢတြုၤအါရံၤ (၁၃)သီအနံၤ စ့ၢ်ကိး ဘိးဘၣ်ရၢလီာ်ဝဲဒၣ် ဒ်လံာ်နီာ်ဂံၢ် ၁/၂၀၂၄ အသိးလၢ ကရၢ ကရိဒုးအိာ်ထီာ်ဝဲဒၣ် လီာ်ခါာ်သး တၢ်ထၢထံဖိကီာ်ဖိ တၢ်ဘၣ်မၤသးကရၢ န့ၢ်လီာ်
၂. တၢ်ပာ်ဂၢ်ပာ်ကျၢၤဝဲဒၣ် တၢ်သးအိာ်မၤသးလၢ အအိာ်ဒီးအသးအသ့ၣ် လၢကပိၤလၢ နီာ်ကစၢ် တၢ်သးအိာ် န့ၢ်လီာ်မၤသး လၢအမ့ၢ် “ထံဖိကီာ်ဖိ တၢ်ဘၣ်မၤသး သဲစး” အံၤန့ၢ် သးကီာ်ကး တအိာ်ဒီး တၢ်ဖိးသဲစး လၢကပာ်ဂၢ်ပာ်ကျၢၤ ပာ်ပနီာ် ထုးထီာ်ဝဲဒၣ်ဘၣ်. သဲစးအံၤ မ့ၢ် တၢ်မၤလၢ အကမၤလီၤဘျၢကွံာ်ဝဲဒၣ် ထံကီာ်ဒိတဘျၢအံၤ ဆူ တၢ်ဒုးတၢ်ယၤ အကပျၢၤ ယိာ်ပူၤ ဒီး မ့ၢ်တၢ်မၤလၢ အကမၤထီထီာ်ဝဲဒၣ် သးမိၤစိရိၤ သးသမူအဃိ ခွန်အဲဉ်ယုာ်-ကညီဒီကလုာ်စာဖှိာ်ကရၢ တတူၢ်လိာ်ဒီး ထီဒါဝဲ န့ၢ်လီာ်
၃. “ထံဖိကီာ်ဖိ တၢ်ဘၣ်မၤသးသဲစး” မ့ၢ်ဒ်သိး တၢ်ကဒိတဒါဝဲဒၣ် ကီာ်ချၢထံကီာ်သ့တဖၣ် အတၢ်န့ၢ်လီၤဘၣ်ဖျိဒုးန့ၢ် ပထံကီာ်အခါ မ့ၢ်ဂ့ၤ, န့ၤ ဆၢာ် တၢ်တတၢၤတၢၤနါဒီး တၢ်ကဲထီာ်သးသ တူၢ်ကလံာ်လၢ အဒိာ်အမ့ၢ်သ့တဖၣ် အဂီၢ်ဃုာ်ဒီး တၢ်ဟ့ၣ်လီၤနီၤလီၤ တၢ်ဒိသ့ၣ်ဒိသး တၢ်တိ စၢၤမၤစၢၤသ့တဖၣ်ဒီး ဖဲလၢ တၢ်ဆိာ်ထွဲမၤစၢၤ မၤပျဲးန့ၢ် တၢ်ဂဲၤလိာ် ဘၣ်ဃး တၢ်သ့ၣ်ထီာ် ဘျီထီာ် က့ၤထံကီာ် အဆၢကတီာ်အခါ တၢ်မၤသ့တဖၣ် မ့ၢ် တၢ်မၤလၢ အကြးဝဲဘၣ်ဝဲန့ၢ်လီာ်
၄. စၢၤသ့ၣ်သိးစၢ်တဖၣ် ဃုာ်ဒီး ကလုာ်ခူာ် ထံဖိကီာ်ဖိကမ့ၢ်ခဲလၢာ် အသုတပုာ်ဃုာ် မၤသကိးဝဲဒၣ် လၢတၢ်မၤပျၢထီာ် ဝဲဒၣ် သးကီာ်ကး အသဲစးလၢ အထုးထီာ်ဝဲ တဖိးသဲစးအံၤဒီး ကခိာ်ရိာ်ထီဒါဝဲဒၣ် လၢထံရူၢ်ကီာ် သဲးတၢ်ခိာ်ရိာ်အကျဲ ကပာ်ဖှိာ် မၤသကိးတၢ်ဒီး တၢ်ပၢ်ဆၢ ကရူၢ်ကရၢသ့တဖၣ်, ကမၤတၢ်မၤလၢကဒိတဒါလိာ်သး တကဒီးတက ဒီး က ပာ်ဖှိာ် မၤသကိးတၢ်ဒီး တၢ်ထီဒါမၤပးဂီၤတၢ်မၤ လၢကျဲအကလုာ်ကလုာ် တဖၣ်အဂီၢ် မ့ၢ်တၢ်ဟ့ၣ်ဂံၢ်ဆိာ်ထွဲန့ၢ်လီာ်

၅. သုးကိတ်ကး ထုးထိတ်ဝဲ သဲစးလာ အတဖိးသဲစး သုတ်တဖုတ်အံးဒီး ကထာနုတ်ဆူဝဲ သုးသီလာ ကဆုာယီဝဲ စာသီ ပုးသးစာသုတ်တဖုတ် ဒီး ပုးမာတတ်ဂံင်ဘါတတ်အိတ်ယာ ဒီတစါ ဆူ တတ်ဒုးအကပျာပူအပသိ ထံဖိကိတ်ဖိ ကမျာတ်တဖုတ် အလိတ် တအိတ် လာ ကလူပိတ်မာထွဲဝဲဒုတ်ဘုတ်. ပုးလာ အလူပိတ်မာထွဲ မာသကိးတတ်ဒီး သုးကိတ်ကး ခဲလာနုတ် ထံရူကိတ်သဲး ဂုတ်ဝိ, ပုးဂုတ်ဝိဒီး မုတ်ကျဲပဲလဲကွတ်ဂုတ်ဝိ တတ်ဂုတ်ပိတ်ထွဲထိတ် အခံသုတ်တဖုတ် ကဘုတ်ဟံးနုတ်ဒီး တူတ်မူတူတ်ဒါဝဲနုတ်လီ.

၆. ကိတ်ပယီအပူ သုးမိစိရီ အစါမုတ်ကတတ်ဂံင်ကွတ်ဝဲလာတ်လာတ်ဆုဆုမး သုးတဖုတ် အတတ်ဆိတ်တတ်မာနုတ် တတ်မာတရီ တပါ တတ်မာလီမုတ်လီဖး တတ်မာသံမာဝိ ထံဖိကိတ်ဖိ ကမျာတ်လာ ကျဲအကလုတ်ကလုတ် သုတ်တဖုတ်ဒီး တတ်ဒုးကဲထိတ်ဝဲ ထံကိတ်အံး ဆူ တတ်ဒုးတတ်ယာအပျိတ်တဖုတ်အံး က ကတတ်ဂံင်ဒုတ်နုတ်လီ.

၇. စာသွဲတ်သီ သုတ်ဘိတ်သးစာသုတ်တဖုတ် ကစူးကါဝဲဒုတ် တတ်ကူတ်ထိတ်ဖးလီ အတတ်သုတ်ဘုတ် ဂံင်ဘါလာ အအိတ်ဒီး အဝဲ သုတ်တဖုတ် လာအဖိးမံဒီး စါတဖုတ်ဒီး ကထိဒါမာလီပျိတ်သကိး သုးကိတ်ကးတတ်မာလာ အတဖိးသဲစးတဖုတ် ကိးမံဒဲး လာ ကျဲအကလုတ်ကလုတ် ဒီး ခုတ်အဲတ်ယုတ်-ကညီဒီကလုတ်စာဖျိတ်ကရါ စုတ်ကိး ကမာစာဆိတ်ထွဲဝဲဒုတ် လာ အသနုတ်ဘုတ်ထွဲ တဖုတ်အပူ ဒီတတ်သုတ်အိတ်ဝဲဒုတ်အသိးအဂုတ် မုတ်တတ်ဘိးဘုတ်ရလီအိတ် နုတ်လီ.

လိတ်ခတ်သးပာဆုာတတ်ကမံးတတ်
ခုတ်အဲတ်ယုတ်-ကညီဒီကလုတ်စာဖျိတ်ကရါ
လိတ်ခတ်သး

- ဆဲးကျိးဘုတ် -
 - စါနုတ်ဒါ (-၆၆ ၉၈ ၆၉၇ ၉၃၈၄)
 - နိတ်ဆိဖံတ် - (-၆၆ ၈၀ ၂၂၈ ၀၉၉၆)
 - Email: ner.dhu.da.ndd@gmail.com

စစ်အာဏာရှင်စနစ် ချုပ်ငြိမ်းရေး နှင့် ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီပြည်ထောင်စု တည်ဆောက်ရေးအတွက် အတူတကွ လက်တွဲတော်လှန်တိုက်ပွဲဝင်နေကြသော အဖွဲ့များ၏ ဘုံသဘောထား ရပ်တည်ချက်အား ထုတ်ပြန်ကြေညာခြင်း

၂၀၂၄ ခုနှစ် ဇန်နဝါရီလ (၃၁) ရက်

ambition (Vision)

ပြည်ထောင်စုအတွင်း နေထိုင်ကြသည့် စုံလင်ကွဲပြားသော လူမျိုးများ၏ သရုပ်လက္ခဏာ (Identity) များကို ကာကွယ်မြှင့်တင်ပေးသည့် ဒီမိုကရေစီရေး၊ အမျိုးသားတန်းတူရေးနှင့် ကိုယ်ပိုင်ပြဋ္ဌာန်းခွင့် အခွင့်အရေးများ အပြည့်အဝရှိသော ပြည်နယ်များဖြင့် စုဖွဲ့ထားသည့် ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီပြည်ထောင်စု တည်ဆောက်ရန်

Objectives (Objectives)

- (က) စစ်အာဏာသိမ်းမှုကို ဖယ်ရှားပြီး မြန်မာစစ်တပ်၏ နိုင်ငံရေး၌ ပါဝင်နေခြင်းအား အဆုံးသတ်ရန်
- (ခ) လက်နက်ကိုင်တပ်ဖွဲ့များအားလုံးကို ဒီမိုကရေစီနည်းကျ ရွေးကောက်တင်မြှောက်ထားသည့် အရပ်သားအစိုးရ၏ စီမံအုပ်ချုပ်မှုအောက်၌ အပြည့်အဝထားရှိရန်
- (ဂ) ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေကို အပြီးတိုင်ဖျက်သိမ်းရန်နှင့် ယင်းကို ပြန်လည်အသက်သွင်းရန် ကြိုးပမ်းမှုမှန်သမျှ တိုက်ဖျက်ရန်
- (ဃ) သက်ဆိုင်သူများအားလုံး လက်ခံနိုင်သော ဖက်ဒရယ်နှင့် ဒီမိုကရေစီစနစ်ကို အခြေခံသည့် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေရေးဆွဲပြဋ္ဌာန်းရန်
- (င) ထွက်ပေါ်လာသော ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေနှင့်အညီ ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီ ပြည်ထောင်စုအသစ်အား တည်ဆောက်

ရန်

- (စ) ပဋိပက္ခအတွင်း မတရားကျူးလွန်ခံရသူများအတွက် တရားမျှတမှုရရှိရေးနှင့် အသွင်ကူးပြောင်းရေးကာလ တရားမျှတမှုရရှိရေး လုပ်ငန်းစဉ် ဖော်ဆောင်ရန်

&yfrwncu (Position)

- (က) မြန်မာစစ်တပ်၏ ၂၀၂၁ ခုနှစ်၊ ဖေဖော်ဝါရီ (၁) ရက်နေ့ အာဏာသိမ်းမှုသည် တရားမဝင်ကြောင်း ကြေညာပြီး အာဏာသိမ်းမှုကို အကြွင်း ခွဲဆန်ကျင့်ရှုတ်ချသည်။
- (ခ) အာဏာသိမ်းမှုသည် မြန်မာစစ်တပ်ကိုယ်တိုင် တဖက်သတ်ရေးဆွဲပြဋ္ဌာန်းခဲ့သည့် ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များကို ချိုးဖောက်ခဲ့သည်။ ထို့ကြောင့် ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေသည် တရားမဝင်တော့ပါ။
- (ဂ) ၂၀၂၀ ရွေးကောက်ပွဲရလဒ်သည် ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေအောက်ရှိ နိုင်ငံရေးစနစ်ကို အကောင်အထည်ဖော်ရန်မဟုတ်ဘဲ တော်လှန်ရေးအောင်မြင်ရေးနှင့် စနစ်ပြောင်းလဲရေးတည်ဆောက်မှုအတွက် အသုံးပြုရန်ဖြစ်သည်။ ထိုသို့အသုံးပြုခြင်းသည် စစ်အာဏာသိမ်းယူမှုကို ဖယ်ရှားရေး နှင့် စနစ်ပြောင်းနိုင်ငံရေး တည်ဆောက်မှုအတွက် ပြည်သူ့တော်လှန်ရေးတွင် ပါဝင်နေကြသော ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်ကိုယ်စားပြုကော်မတီ (CRPH) နှင့် အမျိုးသားညီညွတ်ရေးအစိုးရ (NUG) တို့အားပြည်သူ လူထု၏ မဲပေးရွေးချယ်မှုအခန်းကဏ္ဍကိုအသိအမှတ်ပြုခြင်းဖြစ်သည်။ တော်လှန်ရေးအလွန်ကာလနိုင်ငံရေးဦးဆောင်မှုသည် အာဏာရှင်စနစ်တော်လှန်ရေးတွင် ပါဝင်ခဲ့သောသက်ဆိုင်သည့် နိုင်ငံရေးအစုအဖွဲ့များ၏ စုပေါင်းပါဝင်ဦးဆောင်မှုဖြင့် နိုင်ငံသစ်တည်ဆောက်သွားရန် ဖြစ်သည်။
- (ဃ) ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေအရ ရွေးကောက်ပွဲကျင်းပရန် ကြိုးပမ်းခြင်းသည် ဒီမိုကရေစီကို ပြန်လည်ဖော်ဆောင်နိုင်မည် မဟုတ်သည့် အပြင် အာဏာသိမ်းမှု တရားဝင်ဖြစ်စေပြီး မြန်မာစစ်တပ်ကို ကာလအကန့်အသတ်မရှိ အုပ်ချုပ်ခွင့်ပေးခြင်းသာ ဖြစ်မည်။
- (င) စစ်တပ်သည် အနာဂတ် နိုင်ငံရေးလုပ်ငန်းစဉ်တွင် ပါဝင်ခွင့် မရှိစေရ။
- (စ) ကိုယ်ပိုင်ပြဋ္ဌာန်းခွင့်၊ အမျိုးသားတန်းတူရေး၊ ဒီမိုကရေစီရေး၊ ငြိမ်းချမ်းရေး နှင့် တည်ငြိမ်ရေး ပြန်လည်ဖော်ဆောင်ရန် သက်ဆိုင်သူများအား လုံး လက်ခံနိုင်သည့် ဖက်ဒရယ်နှင့် ဒီမိုကရေစီ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေသစ်တစ်ရပ် လိုအပ်သည်။
- (ဆ) နိုင်ငံရေးအခွင့်အရေးများ အချင်းချင်းအကြား ပြုလုပ်သည့် အာဏာခွဲဝေမှုကို လက်ခံမည်မဟုတ်ပါ။
- (ဇ) အရှေ့တောင်အာရှ နိုင်ငံများအသင်း နှင့် ကမ္ဘာ့ကုလသမဂ္ဂတို့၏ မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ အဖြေရှာမှုလုပ်ငန်းစဉ်များတွင် ညှိနှိုင်းပူးပေါင်းပါဝင် သွားမည်။
- (ဈ) ဒေသအတွင်း ငြိမ်းချမ်းရေးနှင့် တည်ငြိမ်ရေးကို ဦးတည်ပြီး အိမ်နီးချင်းနိုင်ငံများနှင့် ငြိမ်းချမ်းစွာ ယှဉ်တွဲနေထိုင်သွားမည်။

vkyfep0ft qi h i h

- (က) စစ်ကောင်စီ/မြန်မာစစ်တပ်အား စစ်ရေး၊ နိုင်ငံရေး (ပြည်တွင်း/ပြည်ပ) ဖိအားပေးခြင်း။
- (ခ) မြန်မာစစ်တပ် တာဝန်ရှိသူများအနေဖြင့် နိုင်ငံရေးဦးတည်ချက် (၆) ရပ်အား လက်ခံလာလျှင် စစ်အာဏာသိမ်းမှု အဆုံးသတ်ခြင်းနှင့် အေးချမ်းတည်ငြိမ်စွာ အာဏာလွှဲပြောင်းခြင်း ဆိုင်ရာ ကိစ္စရပ်များအတွက် ဆွေးနွေးခြင်း။
- (ဂ) စစ်အာဏာသိမ်းမှု အဆုံးသတ်၍ စစ်ကောင်စီ (သို့) မြန်မာစစ်တပ်ကျောထောက်နောက်ခံ အုပ်ချုပ်ရေးအဖွဲ့အား အပြီးသတ် ဖယ်ရှားပြီး နောက် ဖက်ဒရယ်အဆင့်အတွက် အသွင်ကူးပြောင်းရေးကာလ အမျိုးသားညီညွတ်ရေးအစိုးရ (T-NUG) နှင့် အသွင်ကူးပြောင်းရေးကာလ ပြည် နယ်/ဖက်ဒရယ်ယူနစ် အစိုးရများ ဖွဲ့စည်းပြီး နိုင်ငံတည်ငြိမ်အေးချမ်းရေးအတွက် ပြန်လည်တည်ဆောက်ခြင်း။
 - (ဂ-၁) အာဏာရှင်စနစ်တော်လှန်ရေးတွင် ပါဝင်ခဲ့သော သက်ဆိုင်သည့် နိုင်ငံရေးအစုအဖွဲ့များပါဝင်၍ အသွင်ကူးပြောင်းရေးကာလ ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ ရေးဆွဲပြဋ္ဌာန်းခြင်း။
 - (ဂ-၂) တော်လှန်ရေးအလွန်တွင် တော်လှန်ရေးအင်အားစုများမှ ပါဝင်သည့်အဖွဲ့များပါဝင်၍ စုပေါင်းခေါင်းဆောင်မှုနှင့် အသွင်ကူးပြောင်းရေး ကာလ ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီ ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေနှင့် အညီ အသွင်ကူးပြောင်းရေးကာလ အမျိုးသားညီညွတ်ရေးအစိုးရ (T-NUG) ကိုဖွဲ့စည်းခြင်း။
 - (ဂ-၃) ဖက်ဒရယ်ယူနစ်အစိုးရများကို သက်ဆိုင်ရာ ပြည်နယ်/ဖက်ဒရယ်ယူနစ်အလိုက် လွတ်လပ်စွာဖွဲ့စည်းခြင်း။
- (ဃ) သက်ဆိုင်သူများအားလုံး ပါဝင်သော နိုင်ငံလုံးဆိုင်ရာ နိုင်ငံရေးဆွေးနွေးပွဲပြုလုပ်၍ ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီ ပြည်ထောင်စုဖော်ဆောင်ရေးဆိုင် ရာကိစ္စရပ်များ ဆွေးနွေးချမှတ်ခြင်း။
 - (ဃ-၁) ပြည်နယ်/ဖက်ဒရယ်ယူနစ်များ သတ်မှတ်ဖွဲ့စည်းရေးနှင့် ပြည်နယ်/ဖက်ဒရယ်ယူနစ်များ၏ နယ်နိမိတ်ပိုင်းခြားသတ်မှတ်မှတ်ရေး ကိစ္စကို အသွင်ကူးပြောင်းရေးကာလ ရောက်ရှိသည့်အခါအဓိကသက်ဆိုင်သူအားလုံးပါဝင်သော နိုင်ငံရေးဆွေးနွေးပွဲများတွင် ငြိမ်း ချမ်းစွာညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်ခြင်း။
 - (င) ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေသစ် ရေးဆွဲပြဋ္ဌာန်းခြင်း။
 - (စ) ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီ ပြည်ထောင်စုသစ်အား တည်ဆောက်အကောင်အထည်ဖော်ခြင်း။

ကျွန်ုပ်တို့သည် ဤနိုင်ငံရေးမျှော်မှန်းချက်၊ ဦးတည်ချက်၊ ရပ်တည်ချက်နှင့် လုပ်ငန်းစဉ်များ လက်တွေ့အကောင်အထည်ဖော်နိုင်ရန်အတွက် မဟာဗျူဟာအရ အရေးကြီးသည့် ကဏ္ဍစုံတွင် ပူးပေါင်းညှိနှိုင်းရေးယန္တရားများ ဖွဲ့စည်းဆောင်ရွက်မည်ဖြစ်သည်။ ထို့အပြင် သက်ဆိုင်သည့်တော်လှန် ရေးမဟာမိတ်အင်အားစုများနှင့်လည်း ဆက်လက်ပူးပေါင်းညှိနှိုင်း၍ အစွမ်းကုန် ဆောင်ရွက်သွားမည်ဖြစ်သည်။

တၢ်ဒီတၢၤဝဲၤကျိၤ
ခွဲၣ်အဲၣ်ယုၣ်-ကညီဒီကလုာ်စၢ်ဖျိၣ်ကရၢ
ကီၢ်သုလုၤ



တၢ်ဒီတၢၤဝဲၤကျိၤခိၣ် အတၢ်ကတိၤဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါဆူ
အဲၣ်ကလုာ်ပၢၤဆၢတၢ်ခိၣ်န့ၢ်သိၣ်ဒုသုၣ်တဖၣ် အအိၣ်
လၢမၢ်ရှး ၂၆ သီ, ၂၀၂၄

အဲၣ်ကလုာ် ပၢၤဆၢတၢ် ခိၣ်န့ၢ်သိၣ်ဒုသုၣ်သုၣ်တဖၣ်,

ကတိၢ်အံၤ ပကဘၣ်ရိၣ်ဖျိၣ်ယုၣ်ဖိးဒီး ဆူပတၢ်မၤနၢၤဖိတၢ်အအိၣ် ပကဒုးသကိးတၢ်အဂီၢ် တၢ်ဆၢကတိၢ် တုၤယီၤ လံၤန့ၣ်လီၤ. စးထီၣ်လၢ ကညီဒီကလုာ်တၢ်ပၢၤဆၢ ဘၣ်အိၣ်ထီၣ်အံၤ ပပုၤကလုာ် သုးမုၢ်ဒိၣ်မုၢ်ဂ့ၤ, တၢ်ကရၢကရိ မုၢ်ဂ့ၤ, ဘၣ် လီၤမုၢ်လီၤဖး ဒိဖျိလၢ ကျဲအဘိဘိဒီး တၢ်အိၣ်သး အကလုာ်ကလုာ်လၢ ပဘၣ်ကျိၤဆၢခဲၣ်တဖၣ် ပလဲၤ ဒိဖျိ အီၤလၢ တၢ်မၤနၢၤအပီၤ မိပကဟံးန့ၢ်တၢ်မၤလိဒီး အိၣ်ဆၢထၢၣ်ဂၢၢ်ကျိၤကျိၤ လၢပပုၤကလုာ် အဂီၢ် န့ၣ် တက့ၢ်.

ဖဲအပူၤကွံာ် ပတၢ်ဂံၢ်စၢ်ဘါစၢ် မ့ၢ်အိၣ်ဒဲလဲၣ်မုၢ်ဂ့ၤ ပကညီဒီကလုာ်တၢ်ပၢၤဆၢသုးမုၢ်ဒိၣ်တဖၣ် အတၢ်မုၢ်လၢ ကွၢ်စိဖိတၢ် မ့ၢ်ဝဲ ပပုၤကလုာ်, ပကီၢ်သုလုၤ ဒီး ကီၢ်စၢ်ဖျိၣ်အပူၤ ကလုာ်ကိးကလုာ်ဒဲး ကဒီးန့ၢ်ဘၣ် ကလုာ် တၢ်တုၤသိးထဲသိးဒီး တၢ်စံၣ်ညီၣ်ပၤလီၤသးခွဲးယၢ်တဖၣ်အဂီၢ် ပဂုၢ်ကျဲးစးဒီး ဂဲၤလိာ်ဒုးတၢ်န့ၣ်လီၤ.

အဲၣ်ကလုာ်ပၢၤဆၢတၢ် ခိၣ်န့ၢ်သိၣ်ဒုသုၣ်သုၣ်တဖၣ်,

ဒဲကညီကလုာ် ယုာ်ဒီး ကလုာ်ဒုၣ်ခဲလၢ် အဖိတၢ် လၢအမ့ၢ်ဝဲ တၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်ဒီး တၢ်သဘျ့အဂီၢ်, တၢ် ကသုၣ်ထီၣ် ခါဆူညါ ဖဲၣ်ဒဲရဲၣ်ဒိၣ်မိၣ်ကရၢစံၣ် ကီၢ်စၢ်ဖျိၣ်အသီ လၢအပုၤဒီး တၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်အဂီၢ် ခိၣ်န့ၢ်သိၣ်ဒု တဂၤစုာ်စုာ်လၢ အဟ့ၣ်လီၤတ့ၢ် အသးသမူ, ကပၤကဝါ, သွံၣ်ထံ, နီၢ်ခိကွၢ်ဂီၤ အဖိခိၣ် ပဟံပနီၣ် ဟံလၢဟံကပီၤဒီး ဟ့ၣ်တၢ်ယုးယီၣ်န့ၣ်လီၤ. တကတီၢ်ယီၤ သုဝဲသုၣ်တဖၣ်အံၤ မ့ၢ်ပုၤလၢ အဒီတၢၤဝဲၤကျိၤဖိဒီး ထံဖိကီၢ်ဖိကမျၢၢ်တဖၣ်လၢ သုးမိဖိရိၤ သုးအၢသုးသီသုၣ်တဖၣ် အတၢ်မၤအၢမၤသီ မၤတရီတပါ မၤ ဟးကူၢ်ဟးဂီၤ ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်, တၢ်ထဲသိးတုၤသိး, တၢ်သဘျ့ဒီး တၢ်မုၢ်တၢ် တဖၣ်အပီၤ ပစံးဘျုး ဟံလုာ်ဟံပုၤသုဒိၣ်မး ဒီး လၢ "ထံကီၢ် တၢ်စံၣ်စိၤတဲစိၤအမ့ၢ်အတီ အသီ " အပူၤ ကအိၣ်ဒီး တၢ်အုၣ်ကီၢ် ဟံပနီၣ်ကွဲးနီၣ်အီၤန့ၣ်လီၤ.

ခိၣ်န့ၢ်သိၣ်ဒုတဖၣ် အတၢ်ဂုၢ်ကျဲးစး, အကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်တၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲကျိၤမုၢ်ဆူ ဒီး အတၢ်သုၣ်ဒုသးဒု တဖၣ်အံၤ မ့ၢ် တၢ်သုၣ်တဖၣ်လၢ အမၤဂ့ၤမၤဖျါထီၣ် ထံဖိကီၢ်ဖိ ကမျၢၢ် ကိးဂၤဒဲး အဘျုးအတီၤ ဒဲသုမ့ၢ်ပုၤလၢ အၢၣ်လီၤ



**ကညီကုင်သုဆဲးလၢဝဲၤကျိၤ
ပတီၢ်ထီၣ်ပိညါ ဗျီၣ်စိမိၤ အတၢ်ဖံးတၢ်မၤ
ဒီး တၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤလၢ ခါဆူညါတဖၣ်**

ပတီၢ်ထီၣ်ပိညါကွဲၤသ့ၣ်တဖၣ် ဖဲတၢ်စးထီၣ်ဒုးအိၣ်ထီၣ် အဆၢကတီၢ် တၢ်တၢ်တၢ်အိၣ်ဝဲ အကလုာ်ကလုာ်န့ၣ်လီၤ. KED (ခဲအံၤကိး-KECD) ခိၣ်န့ၣ်တဖၣ်, ကညီဒီကလုာ်စၢဖျိၣ်ကရၢခိၣ်န့ၣ်တဖၣ် ဒီး ဒဲကဝီၤ ဘၣ်မူဘၣ်ဒါခိၣ်န့ၣ်တဖၣ် အိၣ်ဒီး တၢ်ထံၣ်လိာ်သးဖဲ ခုၣ်အုၣ်စံၣ် (KRC) မဲဆိး ဒီး တၢ်ပိၣ်တဲသကိးတၢ်ဘၣ်ဃး ကွဲၤသ့ၣ်တဖၣ် တၢ်ကစးထီၣ်သ့ၣ်ထီၣ်အိၣ်ကွၢ်ဂီၤ, လံာ်ညိၣ်သိၣ်ဒိၣ် လၢတၢ်ကသိၣ်လိအိၣ်တဖၣ် အတၢ်ကကဲဘျူးကဲဖျိၣ် ဆူပပူၤတၢ်ဒီး လံာ်မ့ၢ်ကွၢ် (Major) သ့ၣ်တဖၣ် လၢတၢ်ကသိၣ်လိအိၣ် ဒီး တၢ်ကဒုးဘျူးစဲလိာ်သး ဒီး ဝဲၤကျိၤသ့ၣ်တဖၣ် ဆူညါအဂ့ၢ် မ့ၢ်စ့ၢ်ကိး တၢ်လၢအတၢ် တၢ်ခိဖျိ ပုၤလၢ ကကွဲးလံာ်ညိၣ်သိၣ်ဒိၣ် တဘျီတဘျီတဘျီတဖၣ် တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ ဒီး တီခိၣ်ရိၣ်မဲအဂီၢ်တၢ်ဆၢကတီၢ်စ့ၢ်, ကျိၣ်စ့ၢ်လၢ တၢ်ကဟ့ၣ်မၤစၢၤ ပုၤလၢပုၤကကွဲးလံာ် သ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်တအိၣ်ဘၣ်. အဂၤတမံၤ ပထံၣ်စ့ၢ်ကိးလၢ ကွဲၤသ့ၣ်တဖၣ် တၢ်သ့ၣ်လိာ်အိၣ် တဘျီဃီဆူ ဒဲကဝီၤကိးဘုၣ်ဒဲးအပူၤအယံ, ကွဲၤသ့ၣ်/သ့ၣ်မ့ၢ်တဖၣ် ဒီးကွဲၤသ့ၣ်တဖၣ် တၢ်လိာ်တနီၤအပူၤ ဒ်တၢ်ပာ်လိာ်အသိး ကွဲၤဖဲ/ကွဲၤသ့ၣ်တဖၣ် အိၣ်ကူအိၣ်လၢ, လၢပုၤဘၣ်ဆၣ် တၢ်လိာ်တနီၤအပူၤတလၢပုၤဝဲဒၣ် ဒ်တၢ်ပာ်ပနီၣ်အသိးဘၣ်. ကွဲၤသ့ၣ်တဖၣ် တၢ်သ့ၣ်လိာ်အိၣ်မ့ၢ်ဝဲအသိအယံ ပဘၣ်စးထီၣ်ကွဲၤသ့ၣ်တဖၣ် လၢ (ကးခိၣ်ထံး -စံရဲ) (zero Budget) န့ၣ်လီၤ. ပပူၤတၢ် ဒီးကွဲၤဖဲမိၢ်ပာ်သ့ၣ် တဖၣ်စ့ၢ်ကိး သးဒုဒီလၢကွဲၤအံၤ မ့ၢ်ကကဲထီၣ်စ့ၢ်ကိး တၢ်ဘျူးတၢ်ဖျိၣ်လၢ အဖိအလံာ်အဂီၢ်ခါန့ၣ်အဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဒီး တၢ်သံကွၢ် ဒီး တၢ်ဘၣ်ယိၣ်လၢ ဖိလံာ်ဆူညါအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပဝဲခိၣ်န့ၣ်လၢ တီခိၣ်ရိၣ်မဲတၢ်တဖၣ် ပတမံခ့ၣ်ဘၣ်, ပလီၤဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘၣ်ကွဲၤ ဖိတကးဘၣ် ဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘၣ် ကွဲၤဖဲမိၢ်ပာ်ဒီး ပုၤတၢ်သ့ၣ် တဖၣ် ဒ်သိးကန့ၣ်န့ၣ်ပုၤ လၢပတၢ်ဖံးတၢ်မၤ သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

လံာ်ညိၣ်သိၣ်ဒိၣ်လၢ ပစးထီၣ်အိၣ် အဆိကတၢ် မ့ၢ်တၢ် အသိလၢ ကွဲၤသ့ၣ်/သ့ၣ်မ့ၢ် သ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်အယံ ပဘၣ်မၤသကိး ကွဲးသကိး ဒ်သိးသိး ဒီးကလဲၤအသး ဘၣ်ဘျီးဘၣ်ဒါဒီး ပတၢ်အိၣ်သး, ပဘၣ်ထီၣ်သတြီၤစ့ၢ်ကိးဒီး ထံဂုၤကိၢ်ဂၤဒီး မၤစ့ၢ်ကိး ကွဲၤသ့ၣ်အတၢ်မၤလိ န့ၣ်လီၤ.

ပစးထီၣ်ကွဲၤသ့ၣ်တဖၣ် ခံန့ၣ်ဝဲအလိာ်ခံ ခိၣ်န့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ် သ့ၣ်ညါအါထီၣ် ပတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤ, ပတၢ်ဖံးတၢ်မၤဒီး ပုၤလၢအထံၣ်ပုၤသ့ၣ်တဖၣ် အသးအိၣ်မၤစၢၤပုၤဒီး ပစးထီၣ်ဒီးန့ၣ်စ့ၢ်လၢ (Child's Dream Foundation ဒီး World's Education) ဒ်သိးဒီး ပကွဲၤအတၢ်လဲၤတရံး ကဂုၤထီၣ်ဝဲအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ကွဲၤဖဲသ့ၣ်တဖၣ်စ့ၢ်ကိး သ့ၣ်ညါအါထီၣ် တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့ အဂ့ၢ်အကျိၤ အလုာ်အပူၤဒီးအသးအိၣ် မၤလိအါထီၣ် တၢ်ဆူညါအယံ ပသးထီၣ်ထီၣ် အါထီၣ် ပကွဲၤ အပတီၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်သးထီၣ်ထီၣ် ကွဲၤအပတီၢ်န့ၣ် ပကျိၣ်စ့ တအိၣ်အယံ ပဒုးအိၣ်ထီၣ်န့ၣ်ဖဲ တၢ်လိာ် ၂ တီၤ ဒီး ကဲထီၣ်ကဒီး တၢ် သးဒုဒီလၢ ကွဲၤဖဲမိၢ်ပာ်တဖၣ် ကဆုၢ်ကဒီး အဖိဆူ တၢ်လိာ်အဂၤန့ၣ်လီၤ. အဒိၣ်ကတၢ် မိၢ်ပာ်သ့ၣ်တဖၣ် တအဲၣ်ဒီးဆုၢ်ဝဲ အဖိမ့ၢ်တဖၣ် လၢကလဲၤမၤလိတၢ်လၢ တၢ်လိာ်အဂၤဘၣ်. ခိဖျိလၢ ဘၣ်ယိာ်တၢ်လၢ အဖိမ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်မ့ၢ်ပိာ်ခွါသ့ၣ်တဖၣ်ဒုအဝဲသ့ၣ်တကိာ်တဂီၤဝဲအါဘၣ်. ပတီၢ်ထီၣ်ပိညါခိၣ်န့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ် ဘၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ထံၣ်လိာ်သးဒီး ကွဲၤဖဲမ့ၢ်/ခွါမိၢ်ပာ်သ့ၣ်တဖၣ် ဒီး ဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘၣ် ဒုးသ့ၣ်ညါန့ၣ်ပာ် တၢ်အိၣ်သးဝဲ ၂ န့ၣ်အလိာ်ခံပထံၣ်ဘၣ်လၢ ကွဲၤဖဲပိာ်မ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ် အါထီၣ်လၢ တၢ်ဆဲးမၤလိတၢ်ဆူညါန့ၣ်လီၤ. ဆၢကတီၢ်ခဲအံၤ ပထံၣ်စ့ၢ်ကိးလၢ ပအိၣ်ဒီး (MA- Political Science) ကွဲၤတဖျၢၣ် လၢတၢ်စးထီၣ်အိၣ်ဝဲဝဲ ၃ ဝီတဝီလံ ဘၣ်ဆၣ် ပတထံၣ် ပိာ်မ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ် ထီၣ်ဝဲကွဲၤအံၤနီတဂၤဘၣ်. လၢတၢ်သိၣ်လိအပူၤ အိၣ်ထဲပိာ်ခွါ ဒီး ကီခဲဒိၣ်မးလၢ တၢ်မၤလိအပူၤ ကွဲၤဖဲသ့ၣ်တဖၣ် ကတၢ်ပိၣ်တဲသကိး တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ လၢတၢ်မၤလိအဂီၢ် ခိဖျိအိၣ်ထဲပိာ်ခွါဒီးပိာ်မ့ၢ်တအိၣ် နီတဂၤလၢ ဟ့ၣ်ထီၣ်အတၢ် ထံၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်သးထီၣ်ထီၣ်ကွဲၤအံၤ ကဲထီၣ်တၢ်တၢ်စ့ၢ်ကိးလၢကန့ၣ်ဘၣ် ကွဲၤသ့ၣ်/သ့ၣ်မ့ၢ် ဒ်တၢ်ပာ်ပနီၣ်အိၣ်ဒီးအကံၢ်အစီ, တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့အပတီၢ်, တၢ်တကူတလၢ လၢတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ဘျီထီၣ် ဒီး တၢ်သိၣ်လိပိးလိ လၢတအိၣ်ကူအိၣ်လၢ လၢတၢ်မၤလိမၤဒီးဒီး တၢ်သိၣ်လိအဂီၢ် န့ၣ်ဘၣ်. တၢ်ကီတၢ်ခဲကျိၤကျဲၤအံၤ ပဂုာ်ကျဲးစးမၤသကိးတၢ်ဒီး ပခိၣ်ပနီၣ် ပုၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါ ပုၤတၢ်ဒီး ပုၤလၢသ့ၣ်အိၣ်သးအိၣ် တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့တၢ်မၤတဖၣ် တသ့ဖဲအသ့ မ့ၢ်တလၢပုၤ ဘၣ်ဆၣ် ဒ်အကြၢၤဝဲဘၣ်ဝဲအသိး ပလဲၤခိဖျိမ့ၢ်တမ့ၢ် တၢ်သးမံဘၣ်ဆၣ် ပထံၣ်လၢ ကဲထီၣ်စ့ၢ်ကိး တၢ်ဂံၢ်တၢ်ဘၣ် လၢပပူၤတၢ် အဂီၢ်မ့ၢ်ဂုၤ, ကွဲၤဖဲလၢ သးအိၣ်ယုအါထီၣ်တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့အဂီၢ်, မၤပုၤဘၣ်စ့ၢ် ကိး ဝဲၤကျိၤဝဲဒုသ့ၣ်တဖၣ် အပုၤမၤတၢ်ဖိ တသ့ဖဲအသ့ န့ၣ်လီၤ.

Major လၢတၢ်သိၣ်လိအိၣ်တဖၣ်

မ့ၢ်ကွၢ်အိၣ်ဝဲ အကလုာ်ကလုာ်လီၤ. မ့ၢ်ထဲပတီၢ်ထီၣ်ပိညါ (IHE) ကွဲၤအပူၤကဘၣ်မၤလိဝဲ လံာ်အကလုာ်ကလုာ်ဒ်အမ့ၢ် (General studies - English, Mathematics, Science, Social Studies, Education, Orientation and

သး၊ မှီကွာ်လၢအမုၢ် တၢ်ကွၢ်ဘၣ်ကွၢ်သ့ (Education) န့ၣ်ပမၤသကိးတၢ်ဒီး (Kingsbridge University) ဒ်သိး ကွၢ်ဖိကနုာ်ဘၣ် ESL (English as Second Language) အလံာ်အုၣ်သး၊ ဖဲအပူၤကွၢ်ပအိၣ်ဒီး (Global Border Study) န့ၣ် ပမၤသကိးတၢ်ဒီး (Dundalk Institute of Technology- DKIT) ဒီး ကွၢ်ဖိတဖၣ်န့ၣ်ဘၣ်စ့ၢ်ကိး DKIT အလံာ်အုၣ်သးန့ၣ်လီၤ ကွၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်လၢအဖျါန့ၣ် အစ့ၢ်ကတၢၢ် ပကျဲၤန့ၣ်အဝဲသ့ၣ်လၢကနုာ်ဘၣ်စ့ၢ်ကိးလံာ်အုၣ်သးလၢ ထံဂုာ်ကီၢ်ဂၤ ဒီး လံာ်အုၣ်သးလၢ ကညီကွၢ်သ့ဆဲးလၢဝဲကျိၤ ပာ်ပနီၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ

ဒ်သိးဒီးကွၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ် ဆဲးထီၣ်ကွၢ်တၢ်ပာ်ပနီၣ် ကသ့အဂီၢ် ပဟ့ၣ်လီၤလံာ်အုၣ်သး (Certificates and Transcripts) လၢအဘၣ်တၢ်ကွဲးဃာ်အိၣ်လၢ အဲကလံးကျိၢ် ဒီးပထံၣ်လၢကွၢ်ဖိလၢအလဲၤဆူ ကီၢ်ချၢသ့ၣ်တဖၣ် တၢ်ကွၢ်ဝဲ အလံာ်အုၣ်သးဒီးအ Transcripts ဝံၤပုၤဒူးန့ၣ်အိၣ်လံာ်လၢအမၤလိတုာ်ဝဲဒီးန့ၣ်ရံၣ် (Credit hours) လၢအဟံဝဲ ဒီးတၢ်ဒူးန့ၣ်အိၣ်လၢ (College/University) အိၣ်ဝဲစ့ၢ်ကိးန့ၣ်လီၤ

ဆၢကတီၢ်ခဲအံၤ ဒ်တၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ် အိၣ်ဝဲအသိး ကွၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ် လၢကဆဲးထီၣ်ကွၢ်အဂီၢ် လိၣ်ဘၣ်လံာ်အုၣ်သးလၢတၢ်ခိကီၢ်ဒီး ကွၢ်လံာ်အုၣ်သးသ့ၣ်တဖၣ် လၢတၢ်ပာ်ပနီၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဘၣ် ကသ့အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ ဘၣ်ဆၣ်ခိဖျါလၢ ပတၢ်ကွၢ်ဘၣ်ကွၢ်သ့န့ၣ် အိၣ်ဒ်လၢပနီၣ်ကစၢ်ပာ်ပနီၣ်လီၤပသး တမ့ၢ်ဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဘၣ် တၢ်ပာ်ပနီၣ်အသးဘၣ်အသိး ဒ်သိးကွၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ် ကဆဲးထီၣ်ဘၣ် (International Universities) ကသ့ဝဲအဂီၢ်ပအိးထီၣ်န့ၣ် အဝဲသ့ၣ်လၢ ကညီ (K-GED)ကွၢ်န့ၣ်လီၤ ကွၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ် ကဆဲးထီၣ်ကွၢ်လၢ (International Universities) အဂီၢ် တၢ်လၢအတၢ်တၢ် မ့ၢ်စ့ၢ်ကိး (Scholarship) န့ၣ်လီၤ ကွၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ် လၢအတၢ်တၢ် Scholarship သ့ၣ်တဖၣ် မ့ၢ်အိၣ်ဒီး တၢ်သးဆူလၢ ကက့ၤမၤသကိးတၢ် ဒီး ပပူၤတဝၢ အတၢ်လိၣ်ဘၣ်ကျိၤကျဲၤတဖၣ်, ပဂုာ်ကျဲးစးဃုစၢၤအဝဲသ့ၣ် Scholarship ဒီး ပထံၣ်လၢအခဲအံၤအိၣ် ဝဲအါန့ၣ်အဂၤ ၁၀ လၢထီၣ်ဝဲ (International Universities ဖဲ Thailand) အပူၤတဖၣ် န့ၣ်လီၤ ပအိၣ်စ့ၢ်ကိးဒီး တၢ်ဘျးစဲအါ ထီၣ်သးလၢ ထံဂုာ်ကီၢ်ဂၤကွၢ်သ့ၣ်တဖၣ် ဒ်သိးဒီးပပူၤကွၢ်ဖိတဖၣ် ကထီၣ်ဘၣ်ကွၢ်ဆူညါအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ လၢထံလီၢ်ကီၢ်ပူၤစ့ၢ်ကိး ပအိၣ်ဒီးတၢ်သးထီၣ်ကွၢ်အပတီၢ် ဒီးမၤဂ့ၤထီၣ်ကွၢ်သ့ၣ်တဖၣ် လၢကအိၣ်ဒီး အကံာ်အစီအပတီၢ်ကထီၣ်န့ၣ်လီၤ မ့ၢ်မ့ၢ်လၢ (Master Program) စ့ၢ်ကိး ပအိၣ်စ့ၢ်ကိးဒီး ပကမၤအါထီၣ် မှီကွၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ ဆူညါပအိၣ်ဒီး တၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤလၢ ပတီၢ်ထီၣ်ပညါကွၢ်သ့ၣ်တဖၣ် ကကဲထီၣ်ဝဲ ကညီဒီးကလုာ် အဖျါစီမိၤကွၢ်န့ၣ်လီၤ လၢဆူၣ်ချၢအဂီၢ်တၢ်ကမၤအါထီၣ်စ့ၢ်ကိး Karen Medical College န့ၣ်လီၤ တၢ်ကမၤဂ့ၤထီၣ်ဒီးသးထီၣ် ကွၢ်သရၣ်တဖၣ် အကံာ်အစီစ့ၢ်ကိး ပအိၣ်စ့ၢ်ကိးဒီး တၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤန့ၣ်လီၤ

တၢ်လၢအတၢ်တၢ်ဒီးပူၤတဖၣ်

(က) Safety and Security- ပထံၣ်လၢ ပထံလီၢ်ကီၢ်ပူၤ အိၣ်ဖဲလဲၣ်ဖဲလဲၣ် ပတဲသ့လၢ ပတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢတအိၣ်ဘၣ်, လၢတၢ်န့ၣ်အသိး လၢတၢ်ကွၢ်ဘၣ်ကွၢ်သ့အဂီၢ် ပဘၣ်ကွၢ်ထီၣ်ဖးလီၤ မၤတၢ်လၢအဂ့ၤကတၢၢ်လီၤ တၢ်လၢပမၤသ့ၣ်တဖၣ်စ့ၢ်

ကိး ပဘၣ်ကွၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢ ကိးကပၤ လၢပူၤကွၢ်ဖိကွၢ်သရၣ်လီၢ်ကဝီၤသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ် ထီၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ ခိဖျါ ပတထံၣ်ဆိပာ်ဆူညါ တၢ်မၤအသးဒီးပူၤလၢအမ့ၢ် သးမိၤစီရီၤ အတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤသ့ၣ်တဖၣ်အသိး တၢ်မၤလၢပအဲၣ်ဒီးမၤအိၣ် တုၤ လီၤတီၢ်လီၤ ဒီးတုၤထီၣ် ထီၣ်ဘးတအိၣ်ဘၣ်

(ခ) Recognition- တၢ်ပာ်ပနီၣ် ပတၢ်ကွၢ်ဘၣ်ကွၢ်သ့ မ့ၢ်တၢ်အရ့ဒိၣ် ဒိၣ်မးန့ၣ်လီၤ ပကညီကလုာ်အံၤ ပတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ကွၢ်သ့ အတၢ်ဖဲးတၢ်မၤ တၢ်အကျိၤအကျဲၤ ယံာ်တုာ်လံၤ ခိဖျါလၢ တၢ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ် ဒုၣ်ဒါ အတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤ အကလုာ်ကလုာ်အသိး တၢ်မၤလၢပမၤအိၣ်သ့ၣ်တဖၣ် တၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ် တမ့ၢ်တၢ်သးမဲာ် ဒီး ထံဂုာ်ကီၢ်ဂၤသ့ၣ်တဖၣ် မၤစၢၤပူၤလၢ ကျိၣ်စ့တၢ်မၤစၢၤ ဒ်သိး တၢ်မၤကလဲၤအသးအဂီၢ်န့ၣ်မၤဝဲ, ဘၣ်ဆၣ် လၢကကတီၢ်န့ၣ်ခဲးတၢ်ဒီးကမၤစၢၤပူၤ လၢတၢ်ကပာ်ပနီၣ် ပတၢ်ကွၢ်သ့အံၤ တထံၣ်နီတဖုဒဲးဘၣ်. သ့ထဲလၢကမၤစၢၤပူၤ ဒီး ပကမူအဂီၢ်လီၤ လၢတၢ်န့ၣ်အသိး ပလိၣ်ဘၣ် ပူၤအါဂၤလၢ ကီၢ်ပူၤ ကီၢ်ဆၢကီၢ်ချၢ လၢကမၤသကိးအါထီၣ် တၢ်လၢတၢ်ပာ်ပနီၣ် ပတၢ်ကွၢ်ဘၣ်ကွၢ်သ့အံၤ ကအိၣ်ထီၣ်အဂီၢ်ဒီးတၢ်မၤစၢၤဆိၣ်ထွဲပူၤ အါထီၣ်လၢတၢ်ကွၢ်ဘၣ်ကွၢ်သ့အကံာ်အစီ ကအိၣ်ထီၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ

(ဂ) Lack of documents: ပထံၣ်လၢ ပလံာ်ပလဲၢ် လၢတၢ်ပာ်ပနီၣ်ပူၤတအိၣ် လၢတၢ်ခိကီၢ်, တၢ်လဲၤတၢ်က့ၤအဂီၢ် အသိးကဲထီၣ်စ့ၢ်ကိး ပပူၤကွၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ် ကဆဲးထီၣ်ကွၢ် ဆူညါဒီးဒ်န့ၣ်အသိး လၢကွၢ်သရၣ်သ့ၣ်တဖၣ် ကဆဲးထီၣ်မၤအါထီၣ်စ့ၢ်ကိးအတၢ်ကွၢ်ဘၣ်ကွၢ်သ့ အဂီၢ်စ့ၢ်ကိး မ့ၢ်တၢ်လၢ အတၢ်တၢ်ဒီးပူၤန့ၣ်လီၤ

(ဃ) Final Support - ပတီၢ်ထီၣ်ပညါကွၢ် စးထီၣ်လၢတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်အိၣ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လၢ ပကျိၣ်ပစ့ တၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤပူၤတအိၣ်ဘၣ်. တုၤပန့ၣ်ဘၣ် တၢ်မၤစၢၤပူၤစ့ၢ်ကိး တမ့ၢ်လၢတၢ်ကူတၢ်လၢ ဒီး တၢ်လၢပအဲၣ်ဒီးမၤအိၣ်ဒိၣ်ဒိၣ် မ့ၢ်မ့ၢ်န့ၣ် ပမၤတန့ၣ်ဘၣ်. ပထံၣ်လၢ ပူၤလၢတအဲၣ်ဒီးမၤစၢၤဝဲ ပတီၢ်ထီၣ်ပညါကွၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤ ပူၤထံၣ်ဒီးဆိမိၣ်ဝဲလၢ ကွၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤ မ့ၢ်ကွၢ်လၢ အတီၢ်ဒိၣ်တုာ်ခိၣ်ပူၤအသိး တလိၣ်တၢ်မၤစၢၤအိၣ်ဘၣ်. အဝဲသ့ၣ်ပာ်သးစ့ၢ်ကိးလၢ ကွၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ် အိၣ်ဒီးအနီၢ်ကစၢ်ဃုဝဲအကျိၤအကျဲၤ လၢကဆဲးထီၣ်ကွၢ်သ့အသိး တၢ်မၤစၢၤသ့ၣ်တဖၣ် ပကန့ၢ်ဘၣ်မ့ၢ်တၢ်ဂုၢ်ကီၢ်န့ၣ်လီၤ ပထံၣ်လၢ ပတၢ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်အံၤ ဒ်ပလိၣ်ဘၣ် တၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤ လၢကွၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်, ပတအိၣ်ဒီး တၢ်ဖဲးတၢ်မၤလၢ ကွၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ် ကမၤတၢ်ဒီး ကဆိၣ်ထွဲလီၤအသးလၢကွၢ် ဒီးမိၢ်ပာ်သ့ၣ်တဖၣ်စ့ၢ်ကိး ခိဖျါလၢထံကီၢ်တၢ်ဒူးတၢ်ယၢအသိး အဝဲသ့ၣ်ကဆိၣ်ထွဲအဖိလၢကထီၣ်ဘၣ်ကွၢ် အပတီၢ်ထီၣ်တန့ၣ်ဘၣ်. လၢတၢ်န့ၣ်အသိး ပအဲၣ်ဒီးလၢ တၢ်ကဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤ ပတီၢ်ထီၣ် တၢ်ကွၢ်ဘၣ်ကွၢ်သ့ ဒ်သိးဒီးသးစၢ်တဖၣ် ကကဲထီၣ် ထံကီၢ်ခိၣ်န့ၣ် ထံဖိကီၢ်ဖိအဂ့ၤကတၢၢ်လၢပထံကီၢ် အတၢ်ဆိတလဲ အတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်လဲၤထီၣ် အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ

သးမိၤစီရီၤဟံးန့ၣ်ဆူၣ်ထံကီၢ်တၢ်ဖိတၢ်ကမီၤဝံၤအလီၢ်ခံတၢ်တၢ်တဖၣ်

စကစ အတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤ စးထီၣ်ဝံၤအလီၢ်ခံ

(က) ပထံလှာ ကွဲဖိသုတ်တဖန် ဟဲန့ဒ်လီအါထီဉ် လာ ပကွဲသုတ်တဖန်အပူ၊ ကွဲဖိတနီ၊ ဘဉ်သးထီဉ်ကွဲအယိ မိာ်ပာ် ဆှာအီတနီ ဒီးမိာ်ပာ်တဖန် တအဲဉ်ဒီးလါ အဟးအိဉ်ယံဒီး အဝဲသုဉ် အိဉ်စ့ကီးန့ဒ်လီ။ ပထံဘဉ်စ့ကီးလါ ပုသုဉ် ညါအါထီဉ် ပကွဲအဂ့ၢ်အကျါ ဒီး မိာ်ပာ်သုတ်တဖန် ဆှာဝဲအဖိ အိဉ်အါမးန့ဒ်လီ။

(ခ) စကစ အတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤတဖန် ကဲထီဉ်တၢ်လီၤပျံၤ၊ တၢ်ဘဉ်ကိာ်ဘဉ်ဂီၤ၊ တၢ်ပျံၤတၢ်ဖုး လါကွဲဖိကွဲသရဉ်သုဉ် တဖန်အဂီၢ် ဒီး ကွဲဖိကွဲသရဉ် သုဉ်တဖန် ထီဘိဘဉ်အိဉ်ဒီးတၢ်ပ လီၤသး တၢ်ဘဉ်ဟ့ဉ်စ့ကီးအဝဲသုဉ်လါ Counseling န့ဒ် လီၤ။ အဝဲသုဉ်ခးလီၤကျိ လါကဘီယူၤ ဘဉ်ဝဲပကွဲတဖန် ဒီး ကွဲဖိ သုဉ်တဖန် ဘဉ်ဟးစံဉ်အိဉ်လါ ပုၤကျါတုၤခဲအံၤဒီးကွဲ လါအ ဂၤတဖန် အဝဲသုဉ်ဘဉ်ဘိဃာ်တၢ်လီၤလါကဟးအိဉ်ပူၤအသး တဘျီလၢ်လၢ် ဖဲကဘီယူၤ ခးလီၤတၢ်၊ တၢ်ခးလီၤကျိဖးဒိဉ် တဘျီလၢ်လၢ်န့ဒ်လီ။



သုးမိာ်စီရိအကဘီယူၤခးလီၤတၢ်အယိ ကွဲတၢ်သုဉ်ထီဉ်ဟးဂီၤ

(ဂ) ခိဖျိလါ ထံကိာ်တၢ်အိဉ်သး တၢ်ဂၢ်တကျါ၊ တၢ်ခး လီၤတၢ် မှာ်ဘူးဒီးကွဲသုဉ်တဖန်ဒီး ကွဲဖိပျံၤတၢ်တကးဘဉ် ကွဲ ဖိမိာ်ပာ်တဖန်စ့ကီး အိဉ်ဒီးတၢ်ဘဉ်ယိဉ်လါအဖိအဂီၢ်ဘဉ်ဆဲး ပာ်အဖိခါ တပာ်အဖိလါကွဲခါန့ဒ် ထီဘိတၢ်သံကွာ်အိဉ်ထီဉ်၊ ဒီးကွဲဖိသုတ်တဖန်စ့ကီး အတၢ်သးစၢ်ဆါ လါတၢ်မၤလိအ ပူၤစ့ကီး အသဟီဉ်စ့ၤလီၤ အိဉ်ထီဉ်ဝဲဒဉ်န့ဒ်လီ။ တဘျီလၢ် လၢ် တၢ်ခးလီၤတၢ်မှာ်ဘူးဒီးကွဲ၊ မှာ်ကဲထီဉ်လါကွဲပူၤ ပပျံၤန့ဒ် ကွဲဖိသုတ်တဖန် အကွဲတစါတလီၢ် (တနံ့ခံနံ့၊ တနီၤတလါခံ လါ) အိဉ်ဝဲန့ဒ်လီ။ ဘဉ်ဆဉ် လံာ်သုဉ်တဖန် တၢ်မၤလိအီၤ ရုၢ်ရုၢ်၊ သရဉ်/သရဉ်မုဉ်တဖန် သိဉ်လိတၢ်လါမှာ်န့ၤ၊ မှာ်ဃုန့ၤ အိဉ်ဘုးလါ တၢ်မၤပျဲၤ တၢ်သိဉ်လိလံာ် ဒီးတၢ်အိဉ်ကတဲာ် ကတီၤပလီၢ်သးလါ တၢ်ဆါကတီၢ်အဂီၢ်န့ဒ်လီ။

(ဃ) လါတၢ်ကိတၢ်ခဲအပူၤဒဉ်လဲဉ် ပထံလှာပကွဲဖိသုဉ် တဖန်အါထီဉ် ဒီး တၢ်ဒါးတကူတလါ၊ တၢ်မၤလိမၤဒီး ပိးလိ တဖန် တလါတပျဲၤ အိဉ်ဝဲန့ဒ်လီ။

(င) ထံကိာ်တၢ်အိဉ်သးအယိ တၢ်အိဉ်တၢ်အိအပူၤ သုဉ်တ ဖန်ဒိဉ်ထီဉ်၊ ဟုသးတဖန် အပူၤဒိဉ်ထီဉ် ဒီး ပထံဘဉ်လါ တၢ် အိဉ်တၢ်အိတကူတလါဘဉ် တၢ်လိဉ်အိဉ်အါမးန့ဒ်လီ။

(စ) ကွဲဖိ ကွဲသရဉ်တဖန် ထီဘိဘဉ်စံဉ်အိဉ်လါ ပုၤလၢ် ကျါ ဘဉ်မၤလါပုၤလၢ်ကျါ မၤလိတၢ်လါပုၤလၢ်ကျါ ဒီးအဝဲ သုဉ်ကွဲဆါခဲဒီး တၢ်ဆူးတၢ်ဆါ ဒ်အမ့ၢ် တၢ်ညဉ်ဂီၢ်တၢ်

ဆါ၊ တၢ်ဟၤဖၤလူတၢ်ဆါ ဒီး တၢ်လိၤကိာ်တၢ်ဆါ သုဉ်တဖန် န့ဒ်လီ။

(ဆ) တၢ်စူၤခါအဆါကတီၢ် ကွဲဖိ ဒီး ကွဲသရဉ်/သရဉ် မုဉ်တဖန် ကွဲဆါခဲဒီး ကူကၤတဖန် ခိဖျိ ဘဉ်အိဉ်လါ ပုၤ ကျါ တၢ်တကိာ်ဘဉ်၊ တၢ်သုဉ်ထီဉ်တကူတလါ ဒီးသုဉ်မုာ် ဃိဉ်ဝဲဉ် တဘဉ်ဘျီးဘဉ်ဒါအယိ ပထံလှာအမ့ၢ်စ့ကီး တၢ် တၢ်တၢ်ဒီးပုၤန့ဒ်လီ။

ကညီကူဉ်သုဆဲးလၢဝဲၤကျါ ပတီၢ်ထီပိညါဖှဉ်စိမိၤ ခါဆူ ညါတၢ်ရဲဉ်တၢ်ကျဲၤတဖန်

ကညီကူဉ်သုဆဲးလၢဝဲၤကျါ ပတီၢ်ထီပိညါဖှဉ်စိမိၤအိဉ်ဒီး တၢ်ရဲဉ်တၢ်ကျဲၤခါဆူညါ ၅ မံၤ ဒ်အမ့ၢ်

(က) Strengthen Teacher Education for Higher Educa- tion: ကမၤဆူဉ်ထီဉ် ကွဲသရဉ်/သရဉ်မုဉ်တဖန် အတၢ်ကူဉ်ဘဉ် ကူဉ်သုလၢပတီၢ်ထီပိညါအဂီၢ် - ကမၤဂ့ၤထီဉ် ကွဲသရဉ်/သ ရဉ်မုဉ်တဖန် လါကအိဉ်လါပုၤဒီး ကံာ်စိလါတၢ်သိဉ်လိအပူၤ၊ မၤဂ့ၤထီဉ် ကွဲသရဉ်/သရဉ်မုဉ်တဖန် လါကအိဉ်ဒီး အကံာ်အ စိဂ့ၤတဖန် လါတၢ်တီခိဉ်ရိဉ်မဲအပူၤ၊ ပာ်ပနီဉ်ဒီး ပာ်ဂၢ်ကျါ ကွဲသရဉ်/သရဉ်မုဉ်တဖန် လါအအိဉ်ဒီးကံာ်စိလါ တၢ်ဖဲးတၢ် မၤအပူၤ၊ ဒီး တၢ်ကမၤအါထီဉ် ကွဲသရဉ် အနီဉ်ဂံၢ်တဖန် လါ တၢ်သိဉ်လိအပူၤ။

(ခ) Strengthen Vocational Education Training Programs: ကဟ့ဉ်အါထီဉ် တၢ်ကူဉ်ဘဉ်ကူဉ်သု ဆူပုၤတဝါသုဉ်တဖန်လါ ကအိဉ်ဒီး တၢ်အိဉ်မူတၢ်ဖဲးတၢ်မၤ လါတၢ်လုာ်အိဉ် သးသမူ အဂီၢ်၊ ဒုးအိဉ်ထီဉ် ခိဉ်တဖန် အတၢ်သုတၢ်ဘဉ် တၢ်ရဲဉ်တၢ် ကျဲၤဆူ ပုၤတဝါဖဲသုဉ်တဖန်အဂီၢ်၊ ကတဲာ်ကတီၤ တၢ်ဖဲးတၢ် မၤအခွဲးအယာ် ဆူပုၤတဝါ ဒီး သးစၢ်တဖန်အဂီၢ်၊ သုဉ်ထီဉ် ပုၤတဝါခိဉ်န့ၢ် အတၢ်သုတၢ်ဘဉ်၊ ဒုးအိဉ်ထီဉ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယာ် လါပုၤတဝါဖဲ လါအတသုလံာ်သုလဲၢ်အဂီၢ်၊ မၤအါထီဉ်စဲးဖိ ကဟ့ဉ် အတၢ်သုတၢ်ဘဉ် လါပုၤတဝါ အတၢ်လိဉ်ဘဉ် တဖန် အဂီၢ်။

(ဂ) Establish Scholarship Program: ခိဖျိလါတၢ်ဆါတၢ် ပုၤဒီးတၢ်ကူဉ်လဲမၤကၤတဖန် အပူၤဒိဉ်ကလံာ်ဒိဉ်အယိ သးစၢ် တဖန် အိဉ်ဒီးတၢ်ကိတၢ်ခဲလါ ကဆဲးမၤလိတၢ်အဂီၢ်အယိ ပ အိဉ်ဒီးတၢ်ကွဲစိလါ ကမၤစၢၤကွဲဖိသုဉ်တဖန် လါကထီဉ်ဘဉ် ကွဲဆူညါ ဒ်သိးဒီး ကဟဲကွဲမၤစၢၤကွဲၤ ပပုၤတဝါ အတၢ်လိဉ် သုဉ်တဖန်န့ဒ်လီ။ တၢ်တိာ်မုာ်ဒ်သိးဒီး ကွဲ ဖိသုဉ်တဖန် ကဒီး န့ၢ်ဘဉ်ဝဲ လံာ်အုဉ်သး လါဘဉ်တၢ်ပာ်ပနီဉ်အီၤလါ ထံဂုာ်ကိာ် ဂၤ၊ ဒ်သိးကဒီးန့ၢ်ဘဉ် တၢ်ကူဉ်ဘဉ်ကူဉ်သု လါအအိဉ်ဒီးအ ကံာ်အစိ ဃုာ်ဒီးအတၢ်သုတၢ်ဘဉ် ဒီး အတၢ်သုညါန့ၢ်ပာ်၊ မၤအါထီဉ်တၢ်မၤသကိးတၢ်ဒီး ပတီၢ်ထီပိညါကွဲ လါအဂုာ်အ ဂၤတဖန်၊ မၤတၢ်လါပုၤတဝါ၊ ဒုးအိဉ်ထီဉ်သးစၢ်တဖန်လါက အိဉ်ဒီး ဒိဂ့ၤတဲာ်ဘဉ်ဒီး ဒုးသုဉ်ညါဒုးအိဉ်ထီဉ်မိာ်ပာ်သုဉ်တဖန် လါ ကဟဲလုာ်ပာ်ပုၤဝဲ ကညီကူဉ်သုဆဲးလၢ တၢ်ကူဉ်ဘဉ်ကူဉ် သုန့ဒ်လီ။

(ဃ) Establish scholarship others University: ပကသုဉ်



ပိန်းလုပ်အခြေစိုက် အာဏာသိမ်းအကြမ်းဖက် စစ်ကောင်စီတပ် ခမရ-၂၆၄ တပ်ရင်းမှ ဒရုန်းဖြင့် လက်နက်ကြီး ၄ လုံးပစ်ခတ်ခဲ့ရာ တောင်ခင် ကျေးရွာနှင့် နွားရေကြောင်း ကျေးရွာတို့တွင် ၂ လုံးစီကျရောက်ပေါက်ကွဲခဲ့သည်။

ကေအန်ယူ-ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး၊ ကော်သူးလေအုပ်ချုပ်နယ်မြေ၊ ခလယ်လွီထူခရိုင်၊ လယ်ဒိုမြို့နယ်အတွင်း အာဏာသိမ်းအကြမ်းဖက်စစ်ကောင်စီတပ်များမှ ပြည်သူလူထုများအား ပစ်မှတ်ထားပြီးပြည်သူလူထုများနေထိုင်ရာ ကျေးရွာများအတွင်းနှင့် လုပ်ကိုင်စားသောက်ရာလုပ်ငန်းခွင်များအတွင်းသို့ လက်နက်ကြီးများ ဒရုန်းများဖြင့် ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်ခြင်းတို့ကြောင့် နေအိမ် (၆) လုံးထိခိုက်ပျက်စီးပြီး ပြည်သူ (၂) ဦးသေဆုံးကာ (၆) ဦးထိခိုက်ဒဏ်ရာရရှိခဲ့သည့်အပြင် နေအိမ်ပစ္စည်းဥစ္စာများလည်း မီးလောင်ပျက်စီးခဲ့ရသည်။

ကေအန်ယူ-ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး၊ ခလယ်လွီထူခရိုင်၊ လယ်ဒိုအုပ်ချုပ်နယ်မြေအတွင်း ၂၀၂၄ ခုနှစ် မတ်လ (၁၇) ရက်နေ့ည (၈) နာရီအချိန်တွင် အာဏာသိမ်းအကြမ်းဖက်စစ်ကောင်စီတပ်များသည်နတ်သံကွင်းမှနေပြီး ဟောင်ဝင်ဇာလက်နက်ကြီး (၃) လုံးကိုပစ်ခတ်ခဲ့ရာ နရပင်ကျေးရွာအတွင်း ကျရောက်ပေါက်ကွဲခဲ့သောကြောင့် ကျေးရွာအတွင်းရှိ (၁) မောင်ပေထင်၊ (၂) ညားဂျိုးရီ၊ နှင့် (၃) ညားကြည်ဌေးတို့၏ နေအိမ် (၃) လုံးထိခိုက်ပျက်စီးခဲ့ရပြီး နော်ဒေး၏ ဆိတ် (၁) ကောင်လည်း ထိခိုက်သေဆုံးခဲ့ရကာ တစ်ဆက်ထဲတွင်ဘဲ ကျောက်ကြီးရှိ စစ်ကောင်စီတပ်များမှ ၈၁ မမ လက်နက်ကြီး (၄) လုံးအား ငမုတ်အင်းကျေးရွာအတွင်းသို့ ပစ်ခတ်ခဲ့ရာ (၁) ဦးသိန်းဟန် နှင့် (၂) ဦးအောင်စိုးတို့၏ နေအိမ် (၂) လုံးထိခိုက်ပျက်စီးခဲ့ရသည်။

၂၀၂၄ ခုနှစ် မတ်လ (၁၈) ရက်နေ့ နေ့လည် (၁၂:၃၀) အချိန်တွင် အာဏာသိမ်းအကြမ်းဖက် စစ်ကောင်စီတပ်များသည် နတ်သံကွင်းမှနေပြီး ဟောင်ဝင်ဇာ လက်နက်ကြီးများကို ပစ်ခတ်ခဲ့ရာ ဘုရားလေးကုန်း အနောက်သို့ ကျရောက်ပေါက်ကွဲခဲ့ရာ ထင်းခုတ်သွားသော ဖျံတလင်းကျေးရွာ ဖိုးစနေ (၁၁) နှစ်မှာ လက်နက်ကြီးထိမှန်သေဆုံးခဲ့ရပြီး မတောကုန်းကျေးရွာသား စောသက်အောင်ထွေး (၁၃) နှစ် နှင့် စောအောင်ဇင်လင်း (၂၄) နှစ်တို့ ၂ ဦးထိခိုက်ဒဏ်ရာရရှိခဲ့ရသည်။ ထိုနောက် ည (၆:၁၄) မိနစ်အချိန်ခန့်တွင် အာဏာသိမ်းအကြမ်းဖက် စစ်ကောင်စီတပ်များသည် ဒရုန်းဖြင့် ဆိပ်ကြီးကျေးရွာအတွင်းရှိ ဖားတိုးဆီစက်သို့ ပစ်ခတ်ခဲ့ရာ စစ်ဘေးရှောင်လာသူ ပန်းနုဝါ (၅) နှစ် ထိခိုက်ဒဏ်ရာရရှိပြီး ဆိပ်ကြီးရွာသား ဖြိုးဝင်အောင် (၄၁) နှစ် နှင့် ဒေါ်မြရည် (၆၅) နှစ်တို့ ၂ ဦး အပြင်းအထန် ထိခိုက်ဒဏ်ရာရရှိကာ မအိန္ဒြေဖြိုး (၉) နှစ်မှာ ဗုံးစထိမှန် သေဆုံးခဲ့ရသည်။

၂၀၂၄ ခုနှစ် မတ်လ (၂၀) ရက်နေ့ ည (၈:၂၀) အချိန်တွင် ပိန်းလုပ်အခြေစိုက် အာဏာသိမ်းအကြမ်းဖက် စစ်ကောင်စီတပ် ခမရ-၂၆၄ တပ်ရင်းမှ (၁၂၀) မမ လက်နက်ကြီး (၇) လုံးအား ဇီးကုန်းကျေးရွာအတွင်းသို့ ပစ်ခတ်ခဲ့ပြီး ည (၉) နာရီအချိန်တွင် ထိုတပ်များမှ (၁၅၅) မမ ဟောင်ဝင်ဇာ လက်နက်ကြီး (၂) လုံးအား ရွာသာယာကျေးရွာအတွင်းသို့ ပစ်ခတ်ခဲ့သည်။

၂၀၂၄ ခုနှစ် မတ်လ (၂၂) ရက်နေ့ နေ့လည် (၂:၃၀) အချိန်တွင်

ပိန်းလုပ်အခြေစိုက် အာဏာသိမ်းအကြမ်းဖက် စစ်ကောင်စီတပ် ခမရ-၂၆၄ တပ်ရင်းမှ ဒရုန်းဖြင့် လက်နက်ကြီး ၄ လုံးပစ်ခတ်ခဲ့ရာ တောင်ခင် ကျေးရွာနှင့် နွားရေကြောင်း ကျေးရွာတို့တွင် ၂ လုံးစီကျရောက်ပေါက်ကွဲခဲ့သည်။

၂၀၂၄ ခုနှစ် မတ်လ (၂၃) ရက်နေ့ည (၉:၄၉) မိနစ်အချိန်တွင် နတ်သံကွင်းရှိ အာဏာသိမ်းအကြမ်းဖက် စစ်ကောင်စီတပ်များမှ နရပင်ကျေးရွာအတွင်းသို့ ဟောင်ဝင်ဇာ လက်နက်ကြီး ၃ လုံးပစ်ခတ်ခဲ့ရာ (၁) နော်စန်းဝေ (၅၇) နှစ်၏ ၂၅ ကောင်စပါးမြေစက် (၁) လုံး၊ လှည်း (၂) စီး၊ ဆယ်ကိုင် (၁) စီး၊ စက်ဘီး (၁) စီး၊ အိမ် (၄x၅) ပင် ပျင်ထောင် ပျဉ်ခင်း သွပ်မိုး၊ စပါးကျီ (၁) လုံး၊ မျိုးစပါးပါ (၃၀၀)၊ နွားတဲ (သွပ်မိုး)၊ ဆန်ပီပါ (၃) လုံး နှင့် အိမ်တွင်းပရိဘောဂများ မီးလောင်ပျက်စီး၊ (၂) စောမင်းမင်း ဦး (၃၇) နှစ်၏ အိမ် ပျက်စီး၊ (၃) စောမောင်ကျေး (၂၆) နှစ်၏နွားတဲ နှင့် သက်ကယ် (၁၃၀) ချပ် မီးလောင်၊ (၄) စောမောင်မောင် (၅၂) နှစ်၏နွားတဲနှင့် ကောက်ရိုးပုံမီးလောင်ပျက်စီးခဲ့ရသည်။

၂၀၂၄ ခုနှစ် မတ်လ (၂၇) ရက်နေ့ မနက် (၁၀) နာရီအချိန်တွင် နတ်သံကွင်းရှိ အာဏာသိမ်းအကြမ်းဖက်စစ်ကောင်စီတပ်များမှ ဟော်ဝင်ဇာလက်နက်ကြီး (၁) လုံးအား ကြိုတန်းကွင်း ကျေးရွာအတွင်းသို့ ပစ်ခတ်ခဲ့ရာ နရပင်ရွာသား စောမူးလေးကွင်း (၃၇) နှစ်၏ နွား (၂) ကောင်ထိခိုက်ဒဏ်ရာရရှိခဲ့ပြီး (၁၀:၀၁) မိနစ်အချိန်တွင် အင်းနက်ရွာမြောက်ဘက်သို့ ဟောင်ဝင်ဇာလက်နက်ကြီး (၁) လုံးနှင့် နေ့လည် (၁:၁၆) မိနစ်အချိန်တွင် ကြိုတန်းလေးရွာဘေးသို့ ဟောင်ဝင်ဇာလက်နက်ကြီး (၁) လုံးကို နတ်သံကွင်းရှိ စစ်ကောင်စီတပ်များမှ ထပ်မံပစ်ခတ်ခဲ့သည်။ ထို့အပြင် ပိန်းလုပ်အခြေစိုက် အာဏာသိမ်းအကြမ်းဖက်စစ်ကောင်စီတပ် ခမရ-၂၆၄ တပ်ရင်းမှ ည (၉:၁၂) မိနစ်အချိန်မှ (၉:၅၉) မိနစ်အချိန်ထိ (၁၂၀) မမလက်နက်ကြီး (၈) လုံးကို ချုံအေးကျေးရွာ၊ ဝွေးကုန်းကျေးရွာ နှင့် ရေဖြူကန်ကျေးရွာများအတွင်းသို့ ပစ်ခတ်ခဲ့သည်။

၂၀၂၄ ခုနှစ် မတ်လ (၂၈) ရက်နေ့ နေ့လည် (၁၀:၄၅) အချိန်တွင် ပိန်းလုပ်အခြေစိုက် အာဏာသိမ်းအကြမ်းဖက် စစ်ကောင်စီတပ် ခမရ-၂၆၄ တပ်ရင်းမှ ၁၅၅ မမ ဟောင်ဝင်ဇာ လက်နက်ကြီး ၂ လုံးအား ပစ်ခတ်ခဲ့ရာ ကျွန်းကြီးအရှေ့ဘက် ကောက်ရိုးပုံမြောင်းလယ်ကွင်းတွင် ကျရောက်ပေါက်ကွဲခဲ့သည်။ ထို့နောက် နေ့လည် (၁၂) အချိန်တွင် ကျောက်ကြီးရှိ အာဏာသိမ်းအကြမ်းဖက် စစ်ကောင်စီတပ်များမှ နရပင်ကျေးရွာအတွင်းသို့ လက်နက်ကြီးများ ပစ်ခတ်ခဲ့ရာ သားကြီး (၄၃) နှစ်မှာ လက်နက်ကြီးထိမှန်ကာ လက်ချောင်းပြတ်ခဲ့ရပြီး စောဖားသူး (၅၃) နှစ်၏ နေအိမ် နှင့် ပရိဘောဂပစ္စည်းများမှာ လက်နက်ကြီးထိမှန်ကာ ကြေမှုပျက်စီးခဲ့ရသည်။





Photo: The Reporters

3 Years after the Coup: Towards a Democratic Myanmar and its Impact on Security along the Thai Border

ထိုင်းနိုင်ငံ ဘန်ကောက်မြို့တွင် ထိုင်းပါလီမန်က ဦးစီးကျင်းပသည့် "စစ်အာဏာသိမ်းပြီး ၃ နှစ်အကြာ- မြန်မာ့ဒီမိုကရေစီအရေးဆီသို့ နှင့် ထိုင်းနယ်စပ်လုံခြုံရေးအပေါ် သက်ရောက်မှု" (3 Years after the Coup: Towards a Democratic Myanmar and its Impact on Security along the Thai Border) ခေါင်းစဉ်နှင့် ၂၀၂၄ ခု နှစ် မတ်လ ၂-၃ တွင် ကျင်းပသော ဆွေးနွေးပွဲအခမ်းအနားတွင် ကရင် အမျိုးသားအစည်းအရုံး (Karen National Union) နိုင်ငံခြားရေးဌာနအတွင်းရေးမှူး Saw Nimrod တက်ရောက် စကားပြောခွင့်ရရှိခဲ့ပြီး ထိုအခမ်းအနားတွင် အမျိုးသားညီညွတ်ရေးအစိုးရ (National Unity Government)၊ အမျိုးသား ညီညွတ်ရေး အတိုင်ပင်ခံ ကောင်စီ (National Unity Consultative Council) အပါအဝင် မြန်မာ့ဒီမိုကရေစီအရေးလှုပ်ရှားသော တော်လှန်ရေးအင်အားစုများနှင့် နိုင်ငံတကာမှ ကိုယ်စားလှယ်များလည်း တက်ရောက်ခဲ့ကြသည်။

စစ်အာဏာသိမ်းမှုအလွန် ဖြစ်ပေါ်လာခဲ့သော စစ်အာဏာရှင်ဆန်ကျင်ရေးနှင့် ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီတည်ဆောက်ရေးနှင့်ပတ်သက်သော ကေအဲန်ယူ၏သဘောထား၊ ရပ်တည်ချက်များနှင့် ပတ်သက်ပြီး Saw Nimrod က "စစ်အာဏာသိမ်းမှုအလွန် ပေါ်ပေါက်လာတဲ့ လူထုတော်လှန်ရေးဟာ စုံလင်တဲ့ပြားတဲ့ နောက်ခံပေါင်းစုံများမှ ပြည်သူတွေ၊ နိုင်ငံရေးအဖွဲ့အစည်းတွေ၊ အထူးသဖြင့် လူငယ်တက်ကြွလှုပ်ရှားသူတွေအား လုံးက မြန်မာစစ်တပ်ကို အရင်ကမကြုံဖူးခဲ့တဲ့ အရှိန်အဟုန်နဲ့ အစွမ်းကုန် တွန်းလှန်နေကြတာကြောင့် မြန်မာစစ်တပ်ဟာ အနှေးနှင့်အမြန်ပြိုလဲခြင်းနှင့် ရှုံးနိမ့်ခြင်းကို ရင်ဆိုင်ရမယ်ဆိုတာ ယုံကြည်ကြပါတယ်။ မြန်မာစစ်တပ် ပြိုလဲသွားတာကြောင့် တချို့ နိုင်ငံတကာအသိုင်းအဝန်းက စိုးရိမ်ကြသလို မြန်မာပြည်ကြီးဟာ ယိုဝင်လဲသွားမှာမဟုတ်ပါဘူး။ ဘာလို့လဲဆိုတော့ စစ်အာဏာရှင်ကို နည်းမျိုးစုံနဲ့ ဆန့်ကျင်တွန်းလှန်ကြရင်း ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီပြည်ထောင်စုကို ထူထောင်လိုသော ပြည်သူများရဲ့ ဆန္ဒနှင့်အညီ မြန်မာပြည်ဒေသအနှံ့အပြားမှာ ဖက်ဒရယ်ပြည်ထောင်စု တည်ဆောက်မှု လုပ်ငန်းတွေကို အောက်ခြေအုတ်မြစ်ကနေ မိမိအသိစိတ်ဝါတ်နဲ့ မိမိဒေသအသီးသီးမှာ ကိုယ်ထူကိုယ်ထ တည်ဆောက်နေကြသလို ဒီမိုကရေစီမဟာမိတ်များအချင်းချင်းလည်း အပြန်အလှန်ညှိနှိုင်းမှုတွေ ယုံကြည်မှုတွေ တည်ဆောက်နေကြတာကြောင့်ဖြစ်တယ်။" လို့ ပြောကြားခဲ့ပါသည်။

တဆက်တည်းမှာဘဲ စစ်ကောင်စီတပ်များ၏ လက်နက်ကြီး၊ လေကြောင်းတိုက်ခိုက်မှုများကြောင့် အတိဒုက္ခရောက်နေသော ပြည်သူများ ထံသို့ လူသားချင်းစာနာထောက်ထားသည့် အကူအညီများအထိရောက်

ဆုံးနှင့် အမြန်ဆုံးရောက်ရှိနိုင်ရေးအတွက် အကြံပြုချက်များ တင်ပြဆွေးနွေးခဲ့ရာတွင် "ပြီးခဲ့တဲ့ ၃ နှစ်အတွင်း တလေးသူငယ်၊ မိခင်၊ သက်ကြီးရွယ်အို အပါအဝင် အရပ်သားပြည်သူထောင်ပေါင်းများစွာ အသက်ဆုံးရှုံးခဲ့ရပြီးဖြစ်သည်။ သန်းနှင့်ချီ အိုးအိမ်ပျက်စီးပြီး စစ်ရှောင်ဘဝရောက်နေကြရပါတယ်။ ကေအဲန်ယူ အုပ်ချုပ်နယ်မြေအတွင်းမှာတင် နေအိမ်စွန့်ခွာပြေးရသူ ၇၆၄၅၅၅ (၇ သိန်း ၆ သောင်းကျော်) ရှိနေပါတယ်။ ထိုင်းအစိုးရအနေနဲ့ လူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုဆိုင်ရာ ကူညီဆောင်ရွက်မည့် အစီအစဉ်အတွက် ကျေးဇူးတင်ကြိုဆိုပါတယ်။ သို့ရာတွင် ထိုင်း- မြန်မာနယ်စပ်တစ်ကျော အကူအညီပေးရေးလုပ်ငန်းများကို စစ်ကောင်စီနဲ့နီးစပ်သည့် မြန်မာကြက်ခြေနီအသင်းနှင့် ချိတ်ဆက်လုပ်ဆောင်မည့် အစီအစဉ်ကို အထူးစိုးရိမ်မကင်း ဖြစ်ရပါတယ်။ သူတို့ဟာ အကူအညီလိုအပ်သည့်နေရာမှာကို သွားနိုင်မှာမဟုတ်ပါ။ ဒါကြောင့် ထိုင်း- မြန်မာနယ်စပ်တကျောတွင် ပြည်သူတွေအတွက် လူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုဆိုင်ရာ အကူအညီတွေ အမြန်ဆုံးနဲ့ အထိရောက်ဆုံး ရောက်နိုင်ရန်အတွက် ထိုင်းအစိုးရနှင့် ထိုင်းကြက်ခြေနီအသင်းအနေနဲ့ TBC (the Border Consortium)၊ CIDKP (Committee for Internally Displaced Karen People) နဲ့ အခြားဒေသခံအရပ်ဖက်အဖွဲ့အစည်းတွေနဲ့ ချိတ်ဆက်ဆောင်ရွက်ဖို့ အလေးအနက် တိုက်တွန်းလိုပါတယ်။ ကေအဲန်ယူ အနေနဲ့လည်း ထိုင်း-မြန်မာနယ်စပ်အပြင် မိမိအုပ်ချုပ်ရာနယ်မြေတွင်း လုံခြုံရေးကို အတတ်နိုင်ဆုံး တာဝန်ယူဆောင်ရွက်သွားပါမယ်။ စစ်ကောင်စီထိန်းချုပ်မှုအောက်တွင်ရှိသော ပြည်သူများအတွက် လိုအပ်တဲ့ လူသားချင်းစာနာထောက်ထားတဲ့ အကူအညီတွေ ရရှိစေရေးအတွက်ကိုမူ လေကြောင်း၊ ရေကြောင်းဖြင့် ဆောင်ရွက်ဖို့ အကြံပြုတိုက်တွန်းပါတယ်။" ဟု တိုက်တွန်းပြောဆိုခဲ့သည်။



အိမ်ပြေးသား

ဆေးထည့်ရမဲ့အနာတွေများတာမို့
ဘယ်အာပို့ဒွက်မှန်းတောင်
ကိုယ်တိုင်မသိတော့ဘဲဘဝတွေ
ခိုစရာအိမ်မရှိပြန်ရတုခြင်ခွင့်မရှိ
ဘုရားဟောတဲ့ ရခဲလှတဲ့လှူဘူမ္မာ
သားမပျော်ဘူးမေမေ။

သားတို့အရပ်မှာ ဆယ်နှစ်ရတုသိ
ဖြူခြူးမျှဖြောင့်နေရတော့
ကမ္ဘာကြီးပူဇွန်လောတာ မဆန်းပါဘူးလေ
တန်ဆောင်တိုင်ပွဲတော်အလား
မီးရှူးမီးပန်းတွေ များလှရက်လွန်းလို့များ
အမေ့အိမ်ကို မေ့သွားပြီးမထင်ရပိုင်ပါနဲ့
လက်တစ်ဆုပ်စာ ရည့်မှန်းချက်ကိုယ်စီနဲ့
ခိုးခိုးငဲ့နေတဲ့ သားငယ်တွေ
သားတို့အရပ်မှာ အများကြီးပါလေ။။

မေမေ့နွေကွဲအိုးလေးခွဲဆို
လှူသဘော လှူမနောတွေကြား
အထာနပ်ခွဲပါပြီး။
နေမဝင်ခင် အမေ့ရဲ့ ချိုမြိန်ခိုင်ချော့တေးကို
ကြားယောင်ရင်း အိပ်စက်ပါရစေ
ခွစ်သောမေမေ။

မေ့မန်းမို့နတ်

